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بودجه: و  برنامه  سازمان  رییس 

تکلیف افزایش حقوق کارمندان 
در نیمه دوم سال روشن شد
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تا انتخابات

گزارش

عدم شرکت 
اصلاح طلبان در 

انتخابات یعنی 
خودکشی

گام های بلند برای رسیدن به جاه طلبی های بزرگ

اهداف و منافع عربستان با 
ایران همسو نیست

یک فعال سیاسی گفت: کنار نشستن و صرفا انتقاد کردن 
به معنی حضور در کنار مردم نیست و قطع به یقین مردم 
این رویکرد را نخواهند پسندید. گروه سیاست نامه نیوز: 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی 5 ماه دیگر برگزار می 
شــود اما هر چه زمان می گذرد اصلاح طلبان بیشتر در 
تصمیم گیری دچار تشــتت و اختلاف می شوند. حجت 
الاســلام حسین سبحانی نیا در گفتگو با نامه نیوز درباره 
راه های پیش روی اصلاح طلبان برای سیاست ورزی گفت: 

عدم شرکت اصلاح طلبان در انتخابات به معنی ....

محمدمهدی مظاهری: در اواخر مرداد ســال جاری بود 
که عربستان سعودی اعلام کرد نخستین سفیر خود را در 
تشکیلات خودگردان فلسطین تعیین کرده است. بر مبنای 
این تصمیم، »نایف بن بندر الســدیری« به عنوان ســفیر 
فوق العاده، تام الاختیار و غیرمقیم )اکردیته( عربســتان در 
رام الله و سرکنســول سعودی در قدس اشغالی، استوارنامه 
خود را به مجدی الخالدی، مشاور دیپلماتیک محمود عباس 
رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین تقدیم کرد. حال با 
گذشــت کمتر از دوماه از این تصمیمات و اقدامات، دولت 
عربســتان اعلام کرده یک هیئت رســمی از این کشور به 
ریاست نایف بن بندر السدیری، قرار است ظرف روزهای آتی 
به رام الله سفر و به مناسبت جشن سالروز میلاد پیامبر اسلام 
)ص( در مسجد الاقصی نماز اقامه کند؛ اقدامی بی سابقه از 
زمان اشغال قدس در ســال ۱۹۶۷، که فصل جدیدی در 
تحرکات دیپلماتیک و بازی کنشمند عربستان سعودی در 

منطقه غرب آسیا خواهد گشود. 
این سفر با اینکه در ظاهر بیشتر ارزش نمادین دارد؛ اما به 
نوعی نمایش قدرت عربستان سعودی است که در سال های 
اخیر تلاش کرده خود را به عنوان رهبر جهان اسلام معرفی 
کند و تصویر یک بازیگر موازنه گر و توسعه طلب را از خود 
به نمایش بگذارد. بر این اســاس، سفر هیات عربستانی به 
سرزمین های اشغالی فلسطین تنها دارای جنبه های نمادین 
ادامه در صفحه 2

اخیراً ترک فعل بانک ها در اعطای تســهیلات ساخت 
خانــه در کانــون توجه قــرار گرفته اســت؛ از نظر 
کارشناسان حوزه مسکن، در کنار پرداخت تسهیلات 

دولت باید به فکر صفر کردن قیمت زمین باشد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر اخیراً 
ترک فعل بانک ها در اعطای تسهیلات ساخت خانه در 
کانون توجه قرار گرفته است. از نظر کارشناسان حوزه 
مسکن، در کنار پرداخت تسهیلات، آنچه می تواند ثبات 
را به بازار مسکن برگرداند عرضه زمین به مردم و ایجاد 

تعادل در عرضه و تقاضا است.
چنــد وقتــی اســت بحــث ســرپیچی بانک ها از 
اعطا تســهیلات ســاخت خانه داغ شــده است. از 
رئیس جمهور گرفته تا وزیر و کارشناسان این حوزه 
از ترک فعل بانک ها شکایت کرده و خواستار بهبود 

وضعیت در این خصوص شده اند.
سید ابراهیم رئیســی در آخرین جلسه شورای عالی 
مســکن، در این خصوص گفت : »متاسفانه عملکرد 

برخی بانک ها در ارائه تســهیلات قابل قبول نیست، 
برخی بانک ها به جای پرداخت تســهیلات مسکن به 
مسکن ســازی روی آورده و فعالیت اقتصادی خود را 
جزو آمار تسهیلات پرداختی نهضت ملی مسکن ارائه 

کرده اند.«
تجربه نشــان داده بانک ها هیچ گاه روی خوشــی به 
همکاری با دولت برای پیش برد طرح های کلان نشان 
نداده اند. اگر تمرکز اجرای موفقیت آمیز پروژه مسکن 
بر تسهیلات بانکی گذاشته شود، پیشاپیش قابل تصور 

است که این پروژه شکست خواهد خورد.
علاوه بر سرپیچی بانک ها از تکلیف قانونی خود، برخی 
نیز کم و کیف تسهیلات اعطایی برای ساخت مسکن 
را مورد سوال قرار داده و معتقدند اساساً این تسهیلات 
دردی از مشکل مسکن دوا نمی کند. اما برخی دیگر از 
کارشناسان سوال مهم تری را مطرح می کنند: اساساً 
تسهیلات بانکی چقدر می تواند مؤثر در باز شدن گره 

کور مسکن باشد که دولت و سیاستگذاران ....

باشد؛ زمین  قیمت  کردن  صفر  فکر  به  تسهیلات،  پرداخت  کنار  در  باید  دولت 

مُسکن درمان مَسکن!

ورود بی سر وصدای هوش مصنوعی به حوزه سیاست خارجی
شگفتی هایی که برای تصمیم گیران دیپلماسی پدید می آید
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»اقلیت قدرتمند« یا مجلس یکدست؟ 
 ادوار مجلس شــورای اســلامی چند 
دوره را می توان اشاره کرد که ترکیب 
سیاســی پارلمان یکدست و همگون 
بوده است؛ مانند مجالس پنجم، ششم، 

هفتم، هشتم و نهم.
هرچنــد در این مجالــس، یک طیف 
غالب بوده، اما گروه سیاســی مقابل و 
رقیب اکثریــت نیز، در مجلس حضور 
داشت. به عبارت دیگر این مجالس در 
کنار فراکسیون اکثریت، فراکسیون های 
اقلیت نیز داشــته اند؛ فراکسیون های 
اقلیتی که افراد اصطلاحا استخوان دار 
آن جریان سیاسی حضور داشتند. اما 
ماجرای مجالس دهم و یازدهم متفاوت 

با ادوار قبل بوده است.
2 مجلس فاقد اقلیتِ قدرتمندِ اثرگذار

در مجلــس دهــم، اصلاح طلبــان و 
نتوانســتند  هیچکدام  اصولگرایــان، 
اکثریت مطلق را کسب کنند اما باز هم 
این اصولگرایان بودند که اکثریت را در 
دست داشتند. با این وجود، فراکسیون 
امید یــا همان تشــکل اصلاح طلبان 

مجلس دهم نیز اقلیت مطلق نبودند.
درخواست مکرر اصولگرایان میانه رو از شورای 

نگهبان برای پرهیز از حذف رقبا
در مجلس یازدهم اما اتفاقی کم نظیر 
رخ داد؛ در ســایه رد صلاحیت هــای 
گســترده داوطلبان طیف اصلاح طلب 
از سوی شــورای نگهبان، این جریان 
سیاســی برای رقابت هــای انتخاباتی 
مجلس یازدهم خلع سلاح شد و تقریبا 
تمام چهره های شــناخته شــده آنها 
نتوانستند از سد شورای نگهبان عبور 

کنند.
مجموعه اتفاقات سال ۱۳۹۸ باعث شد 
تا انتخابات مجلس یازدهم، پایین ترین 
نرخ مشارکت در ادوار انتخابات مجلس 
پس از انقلاب را داشته باشد. در سایه 
پایین ترین مشــارکت تاریخ انتخابات 
مجلس، اصولگرایان توانستند اکثریت 

مطلق را از آن خود کنند.
با اعلام راه یافتگان به مجلس، مشخص 
شــد که مجمــوع افراد مســتقل و 
اصلاح طلب و میانــه رو، تعدادی اندک 
و کمتر از ۴۰ نفر اســت. همین تعداد 
اندک باعث شــد تا ایــن افراد نتوانند 
بازیگرانــی قــوی و تعیین کننده در 

مجلس یازدهم باشند.
آرزویِ پارلمانی

شــاید به همیــن خاطر باشــد که 
محمدرضــا باهنر، دبیــر کل جامعه 
اســلامی مهندســین در مصاحبه ای 
وجود »اقلیت قدرتمند« تاکید کرده 
اســت. او رای آوردن اصولگرایان در 
انتخابــات مجلس دوازدهــم را امری 
»مهم« و مورد علاقه اش خوانده و در 
عین حال گفته »حتماً اگر یک اقلیت 
اصلاح طلــب قدرتمنــد در مجلس 
داشته باشیم آن را می پسندیم و قبول 
داریم و دوســت داریم که این اتفاق 

بیفتد«.
باهنر افزوده که »شهادت می دهم در 
آن مجالسی که یک اقلیت قدرتمند در 
برابرمان بود بهتر می توانستیم مدیریت 
کنیم، چون با رقیب بهتر می توان کار 
و رشد کرد. اینکه برخی فکر می کنند 
که در مجلس نباید رقیب داشته باشیم 
در حالی که این اشتباه است. من خود 
چند وقت پیش خدمت آقای قالیباف 

عرض کردم. البته زحمت کشیدید به 
مجلس آمدیــد و موفقیت های خوبی 
هم داشــتید اما دور اولی هست که به 
مجلس آمدید و از اشــکالات مجلس 
یازدهم آن اســت یک اقلیت قدرتمند 

ندارید.«
اما تنها باهنر نیست که بر وجود اقلیت 
قوی تاکیــد دارد؛ ســال های پیش و 
قبــل از برخی از ادوار انتخابات، برخی 
چهره های اصلاح طلب نیز بر این نکته 
تاکید کرده بودند. زمســتان ۱۳۹۸ و 
مدتی قبل از انتخابات مجلس یازدهم، 
مجید انصاری عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام که بــرای نمایندگی 
مجلس، نامزد شده بود، در مصاحبه ای 
تاکید داشــت »تلاش ما این است که 
هر تعداد از اصلاح طلبان که به مجلس 
راه یافته اند با یک سازماندهی خوب و 
با استفاده از تجربیات فراکسیون های 
مجالس قبل بتواننــد به صورت قوی 

ظاهر شوند«.

او نمادی از فراکســیون اقلیت قوی را 
در زمــان مجلس پنجم ذکر کرده بود 
و افــزوده بود که »فراکســیون اقلیت 
اصلاح طلبــان در ابتــدا به ریاســت 
»عبدالله نوری« تشکیل و پس از آنکه 
آقای نوری به عنوان وزیر کشور انتخاب 
شد، این فراکســیون به ریاست بنده 
ادامه فعالیت داد. این فراکسیون دارای 
هیئت رئیســه هماهنگ بود و انسجام 

درونی خوبی داشت«.
پیش نیازهای تشکیل اقلیت قوی در پارلمان

بــا این حــال، وجــود اقلیــت قوی، 
آنطور که محمدرضــا باهنر می گوید، 
پیش نیازهایی دارد که اگر آنها تامین 
نشود، قاعدتا مجلس دوازدهم هم مانند 
مجلس یازدهم خواهد شــد؛ ترکیبی 

یکدست از طیف های اصولگرایان تندرو.
یکی از نخستین پیش نیازهای حضور 
اقلیــت قوی در مجلــس دوازدهم، از 
نگهبان  شــورای  تصمیمــات  طریق 
می تواند تامین شــود. به عبارت دیگر، 
اگر شــورای نگهبان بنا داشــته باشد 
مانند آنچه در ادوار گذشــته مجلس 
مانند مجلس یازدهم رفتار کند، نه تنها 
اقلیتی قوی راهی مجلس نخواهد شد، 
بلکه حتی افرادی قوی نیز نمی توانند به 

مجلس راه یابند.
انتخابــات مجلس  آنچه در جریــان 
یازدهــم رخ داد، رد صلاحیت هــای 
گسترده از ســوی شورای نگهبان بود 
که اکثر نمایندگان اصلاح طلب مجلس 
دهم از نظر این شورا صلاحیت حضور 
در انتخابــات برای مجلــس یازدهم 
را نداشــتند. ایــن رد صلاحیت های 
گســترده، در کنــار نارضایتی بخش 
بدنه اجتماعی اصلاح طلبان  از  بزرگی 
و همچنین اعتراضــات صورت گرفته 

به افزایش قیمت بنزیــن در آبان ماه 
۱۳۹۸ و ماجرای هواپیمای اوکراینی، 
فضایــی ناامید کننده بــرای هواداران 
اصلاح طلبان پدیــد آورد. مجموع این 
عوامل باعث شد که انتخابات مجلس 
یازدهــم، رکورد کمترین مشــارکت 
در تاریــخ ادوار انتخابــات مجلس در 
جمهوری اســلامی را به نام خود ثبت 
کند. میزان مشارکت در این انتخابات، 
۴۲.5 درصد بود که اســتان تهران با 
مشارکت ۲۶.۲۴درصد پایین ترین نرخ 
مشارکت را در میان استان های کشور 

داشت.
دست انداز در مسیر تشکیل اقلیت قدرتمند

از سوی دیگر، اجرای شتاب زده قانون 
جدید انتخابات مجلس، یکی دیگر از 

مسائلی است که باعث کمرنگ شدن 
داوطلبان سرشناس اصلاح طلبان شد. 
از ایــن جهت که مرداد ماه گذشــته، 
وزارت کشــور اعلام کرد که داوطلبان 
نامزدی برای انتخابات مجلس دوازدهم، 
باید پیش  ثبت نام از طریق وبســایت 
انجام دهند. و مهمتر اینکه اگر کسی در 
این مرحله نام نویسی نکرده باشد، دیگر 
امکان ثبت نام در مرحله اصلی را نخواهد 
داشت. این درحالی بود که بسیاری از 
فعالان سرشناس اصلاح طلب ناگهان با 
اجرای این قانون، مواجه شدند و فرصت 
پیش ثبت نام را از دست دادند. چرا که 
احزاب و گروه های اصلاح طلبان نیز در 
رابطه با چگونگی کنش انتخاباتی شان 
هنوز به جمع بندی و نتیجه ای نهایی 

نرسیده اند.
اثر مشارکت بالا در تشکیل فراکسیون اقلیت 

اثرگذار
در همیــن حــال، مــورد دیگری که 
می تواند به تشکیل یک اقلیت قوی در 
مجلس آتی منجر شود، باز شدن فضا 
و مشارکت بالای مردمی در انتخابات 
است؛ این مهم نیز تنها از طریق ایجاد 
امید در میان جامعــه می تواند ایجاد 
شود. به معنای دیگر، طبق تجربه ادوار 
پیشین، اصلاح طلبان زمانی می توانند 
به موفقیــت در انتخابــات مجلس و 
مشارکت  که  برسند  ریاست جمهوری 
مردمی حداقل بالا ۶۰ درصد باشــد؛ 
در چنین شــرایطی لیست ها و اسامی 
اصولگرایان شانس زیادی برای پیروزی 

نخواهند داشت.
به ایــن ترتیب اگر باهنــر نه فقط در 
کلام، بلکه در عمــل، حداقل خواهان 
تشکیل یک اقلیت قوی از اصلاح طلبان 
در مجلــس دوازدهم اســت، باید این 
سخنانش را خطاب به شورای نگهبان 
و برخــی نهادها بگوید تا با باز شــدن 
راه بــرای حضور چهره های شــاخص 
اصلاح طلبان، مجلســی قوی با حضور 
چهره های باتجربه تشکیل شود؛ البته 
که باهنر به خوبــی توانایی این کار را 
دارد؛  چــرا که او لابی هایی قوی دارد و 

به لابی گری شهرت.

 تشکیل یک »اقلیت قدرتمند« در پارلمان آینده 
پیش نیازهایی دارد که بدون شک مهمترین آن 
نوع رویکرد شورای نگهبان در بررسی صلاحیت 

کاندیداهاست

,,

دکل نفتی گمشده، پیدا شد! 
دادگســتری کل خوزســتان در خصوص 
ادعای مطرح شــده در رســانه ها و فضای 
مجازی مبنی بر ســرقت یک دکل نفتی 
در استان خوزســتان، توضیحاتی ارائه داد.  
در توضیح دادگســتری کل خوزستان آمد 
است:«این دکل جزو اموال عمومی نبوده و 

متعلق به شرکت سپنتا بین الملل که یک 
شرکت پیمانکار در زمینه دکل های حفاری 
مربوط به بخش خصوصی است، می باشد و 
در سال های ۱۳۹۲ تا ۱۳۹5 قرارداد عملیات 
حفاری جهت حفاری چاه های شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب را به عهده داشته 

است. پس از پایان قرارداد، این شرکت به رغم 
اخطاریه های مکرر مبنی بر انتقال دکل ها 
از سوی کارفرما از انتقال دکل ها خودداری 
نموده که به عنوان اقدام پیشــگیرانه و در 
جهت جلوگیری از تخریب و سرقت دکل، 

مقام قضایی دستور به جابجایی دکل داد .

عدم شرکت اصلاح طلبان در انتخابات 
یعنی خودکشی

یک فعال سیاسی گفت: کنار نشستن و صرفا انتقاد کردن به معنی 
حضور در کنار مردم نیســت و قطع به یقین مردم این رویکرد را 

نخواهند پسندید.
گروه سیاســت نامه نیوز: انتخابات مجلس شورای اسلامی 5 ماه 
دیگر برگزار می شــود اما هر چه زمــان می گذرد اصلاح طلبان 

بیشتر در تصمیم گیری دچار تشتت و اختلاف می شوند.
حجت الاســلام حسین سبحانی نیا در گفتگو با نامه نیوز درباره 
راه های پیش روی اصلاح طلبان برای سیاست ورزی گفت: عدم 
شرکت اصلاح طلبان در انتخابات به معنی خودکشی است؛ آنها 

این واقعیت را می دانند و به هیچ وجه این کار را نخواهند کرد.
وی با بیان اینکه اصلاح طلبان حتما در انتخابات اسفندماه حضور 
خواهند یافت، افزود: البته جمع قلیلی از اصلاح طلبان که با نظام 
میانه خوبی ندارند، شاید رویه دیگری را بروند اما اکثریت اصلاح 
طلبان به نظام معتقد هستند و در میدان رقابت سیاسی شرکت 

خواهند کرد.
این فعال سیاســی یادآور شــد: اصلاح طلبان تنها یک راه برای 
رسیدن به پیگیری اهداف سیاسی شان دارند و آن حضور قوی در 
صحنه انتخابات است و باید برای نیل به آن اهداف آرای مردم را 
به دست آورند. کنار نشستن و صرفا انتقاد کردن به معنی حضور 
در کنار مردم نیست و قطع به یقین مردم این رویکرد را نخواهند 

پسندید.

تایید صلاحیت نماینده اصلاح طلب 
مجلس در مرحله پیش ثبت نام

نماینده  پزشکیان،  مسعود 
مــردم تبریــز در مجلس 
توضیحاتی  اسلامی  شورای 
دربــاره پیــش ثبــت نام 
انتخابات مجلس مطرح کرد.

 اصــلاح قانــون انتخابات 
مجلــس از جمله مصوبات 
مجلــس یازدهــم بــرای 

انتخابات آینده پارلمان است که نتیجه ای غیر از اضافه شدن مرحله 
دیگری به پروسه ثبت نام و بررسی صلاحیت ها به دنبال نداشت.

براســاس مصوبه مجلس حدود ۸ ماه قبل از روز انتخابات پروسه 
ثبت نام با مرحله ای تحت عنوان » پیش ثبت نام« آغاز و داوطلبان 
موظف شدند از ۱۶ تا ۲۲ مرداد ماه در درگاه مربوطه که از طریق 
وزارت کشور اعلام شده بود، ثبت نام و مدارک خواسته شده اعم از 
مدارک شناسایی، مدارک دانشگاهی، گواهی سوءپیشینه و مواردی 
از این قبیل که در اصلاحیه قانون انتخابات اشاره شده، بارگذاری 

کنند.
بر همین اســاس برای اولین بار در انتخابات مجلس مرحله پیش 
ثبت نام داوطلبین انجام شــد و در نهایت بنابر آمار ابلاغی وزارت 
کشور ۴۸ هزار نفر در این مرحله ثبت نام کردند. نکته قابل توجه 
در قانون جدید انتخابات این است که هر داوطلبی مجوز ثبت نام 
نهایــی در انتخابات را دارد که مدارک او در مرحله پیش ثبت نام 

مورد تایید قرار گرفته است.
در این میان مسعود پزشــکیان، نماینده مردم تبریز در مجلس 
شورای اسلامی از جمله افرادی است که در مرحله پیش ثبت نام 
شــرکت کرد و برای حضور در مجلس آینده اعلام آمادگی کرد. 
پزشکیان، نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی در گفتگو 
با خبرگزاری خبرآنلاین از احزار صلاحیت خود در مرحله پیش 

ثبت نام خبر داد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: تا حالا که اشکالی پیدا 
نکردنــد اگر از این به بعد پیدا کنند باید مشــاهده کنیم که چه 

می شود.

تا انتخابات

لی
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شگفتی هایی که برای تصمیم گیران دیپلماسی پدید می آید

ورود بی سر وصدای هوش مصنوعی به حوزه سیاست خارجی
ســال  چند  همین  تا  ملایی:  اعظم 
قبل، هــوش مصنوعی یــک فناوری 
تشــریفاتی و دور از دســترس عموم 
بود که رد پای آن بیشــتر در مقالات 
علمــی و پژوهش هــای تحقیقاتی در 
حوزه های پزشــکی، کشاورزی و البته 
اقتصاد و تجارت به چشــم می خورد. 
اخبار پیرامون پیشرفت ها و کاربردهای 
این فناوری اندک بــود و مخاطبان با 
شنیدن آنها گمان می کردند در حال 
نگریســتن به آینــده ای بلند مدت و 
رویاپردازانه هستند. اما دیری نپایید که 
تحولات در این زمینه سرعتی پر شتاب 
گرفت و بــا ســرمایه گذاری ها و جاه 
طلبی های شــرکت هایی همچون اپن 
ای آی و مایکروسافت و افرادی همچون 
ایلان ماسک، بار دیگر زمستان هوش 
مصنوعی به تابســتان گرم و پر شــور 
تحقیق و تحول در این حوزه تبدیل شد. 
حاصل این تحولات چشمگیر این است 
که هوش مصنوعی دیگر نه یک فناوری 
دور از دسترس و تنها در انحصار دولتها، 
بلکه به یک ابزار  دم دستی تبدیل شده 
که عامه مردم امکان اســتفاده از آن را 
دارند و هر کس می تواند در هر جایگاه 
و موقعیتی بــرای رفع نیازهای خود و 
دسترســی به اطلاعات مختلف از آن 
استفاده کند. علاوه بر سطح دسترسی 
و کاربرد، این بار حوزه هایی که هوش 
مصنوعی به آنها ورود کرده نیز گسترش 
یافته و تحولی عظیم در بسیاری از علوم 

در حال رقم خوردن است. 
یکی از این حوزه هــای جدید، عرصه 
سیاســت خارجی و روابط بین الملل 
است؛ هوش مصنوعی با قابلیت تحلیل 
کلان داده هــا و پیشــبینی رویدادها 
و تحــولات، در حال تبدیل شــدن به 
یک تغییر دهنــده جدی صحنه بازی 
در روابط بین الملل اســت. در نتیجه 
برخی کشــور  های پیشــرو در زمینه 
هوش مصنوعی به اســتفاده گسترده 
از این فناوری نوظهور در جهت تحلیل 
و تصمیم گیــری در عرصه سیاســت 
خارجــی روی آورده انــد. بخش امور 
امنیت خارجی در وزارت امور خارجه 
چین یکــی از پیشــروترین نهاد  های 
وزارت خارجــه در جهان اســت که از 
سیســتم      های هــوش مصنوعی برای 
تحلیل و تصمیم گیری در مورد مسائل 
پیش روی خــود اســتفاده می کند؛ 
به عنــوان مثال ، این نهــاد در فرایند 

تصمیم گیــری برای ســرمایه گذاری 
خارجی در رابطه با طرح ابتکاری »یک 
کمربند - یک جاده« با ریســک بالای 
اقتصادی و زیست محیطی،  سیاسی ، 
از هوش مصنوعی استفاده کرده است.

ایالات متحده آمریکا نیز دیگر کشــور 
پیشــتاز در این حوزه اســت و آنگونه 
که استنلی مک کریستال، ژنرال چهار 
ســتاره بازنشسته ارتش ایالات متحده 
و بنیان گــذار و مدیر عامل شــرکت 
می گویــد،   Rhombus Power

مؤسسات تحقیقاتی این کشور با کمک 
هوش مصنوعی حمله روسیه به اوکراین 
را پیش بینی کرده بودند؛ وی در شرح 
این فرایند می گوید: »در حالیکه جهان 
در اواخر سال ۲۰۲۱ در این سردرگمی 
و ابهام به ســر می برد که آیا تهدیدات 
پوتین برای حمله به اوکراین تنها یک 
بلوف سیاســی برای گرفتن امتیازات 
بیشــتر از کیف و غرب است، یا او واقعاً 

قصد دارد برای اولین بار پس از جنگ 
جهانی دوم، یک جنــگ زمینی تمام 
عیار برای ترسیم مجدد مرزهای اروپا 
را آغاز کند، هیچ کس به نتیجه قطعی 
و درستی نرسید؛ اما متخصصان پلتفرم 
ما در ســیلیکون ولی، چهار ماه قبل از 
حمله روســیه، به این نتیجه رســیده 

بودند که پوتین حمله خواهد کرد!«
این ژنرال بازنشســته توضیح می دهد 
 Rhombus ماشین های مؤسسه که 
Power بــا تکیه بر هوش مصنوعی و 

غربال کردن مقادیر غیرقابل تصوری از 
داده های آنلاین و ماهواره ای، اطلاعات 
مربوط بــه تحرکات نظامی روســیه 
ورودی هایی  جمــع آوری  کردنــد،  را 
همچون تحول در سایت های موشکی و 
نقشه های حرارتی فعالیت های نظامی 
این کشــور را به طور مجازی بازسازی 
کردند؛ همه جزئیات و داده ها از جمله 
سیستم های تســلیحاتی که در سال 
۲۰۲۱ به مناطق مرزی منتقل شدند، 

الگوی مخارج افسران روسی که نشان 
می داد آنها قصد ندارند به این زودی ها 
به پادگان ها یا خانه هایشان بازگردند 
و مواردی از این دســت با دقت رصد و 
تحلیل گردید. در نتیجه در اواخر اکتبر 
۲۰۲۱، ماشین های ما به ما گفتند که 

جنگ در راه است! 
اندرو مور، مدیرعامل ســابق گوگل نیز 
به این نکته اشاره می کند که تیم  های 
آزمایشگاه ملی لوس آلاموس چندین 
ســال قبل، از هــوش مصنوعی برای 
شناسایی نشــانه هایی از آزمایش  های 
انفجاری هسته ای با تکیه بر داده  های 
استفاده  بین المللی  شبکه  های حسگر 
کرده اند. وی همچنین به این مســأله 
اذعان می کند کــه در طول اولین دور 
مذاکرات هســته   ای با ایران، تیمی در 
وزارت انرژی ایالات متحده با شــبیه 
سازی سایت  های هسته   ای ایران تلاش 
کــرد تا هر تغییری در غنی ســازی و 

توسعه هسته   ای ایران را مورد سنجش 
قرار دهد، بر این اســاس مــور به این 
جمع بندی می رسد که آمریکا با کمک 
هوش مصنوعــی می تواند بــرای پی 
بردن به اهداف آینده برنامه هسته ای 
ایران، سناریو های مشابه و آزمایش  های 
مجازی را ســریع تر و با هزینه بســیار 

کمتر اجرا کند.
وی ادعــا می کند کــه در حال حاضر 
نیز تیمی در دانشــگاه اســتنفورد از 
تصاویر مکانی منبع باز برای نظارت بر 
فعالیت تاسیسات هســته ای ایران در 
نطنز استفاده می کند. مدیرعامل سابق 
گوگل تأکید می کند که سنسورهای 
کوانتومــی نیز قبلاً در نقشــه برداری 
تونل هــای زیرزمینــی و شناســایی 
فعالیت های لرزه ای موفق عمل کرده اند 
و هنگامی که بررسی ها در این زمینه 
به بلوغ برسد، پنهان کردن فعالیت های 
غیرمجاز برای کشورها دیگر امکانپذیر 

نخواهد بود.

بدین ترتیب مشــخص اســت که در 
دنیای امروزین، تلاقی پیشــرفت های 
سنســورهای  جملــه  از  فناورانــه 
الگوریتم های  ابر رایانه هــا،  کوانتومی، 
متنوع و قدرتمند و یادگیری ماشین، 
دستگاههای سیاست خارجی کشورها 
را با شرایط کاملا جدیدی روبرو ساخته 
اســت. در عصر جدید بــه جای اینکه 
تصمیم گیرندگان انسانی به طور سنتی 
گرد هم جمع شــوند تــا درباره نحوه 
واکنش به یک بحــران نوظهور بحث 
کنند، می تــوان با بهره گیری از هوش 
مصنوعی، با سرعتی باور نکردنی، داده 
های بی شــماری را جمع آوری، ذخیره 
و تحلیــل کرد. از این رو به تدریج فضا 
برای ماشــین های هوشمند و آموزش 
دیده باز  می شود، تا آنها با سرعتی بی 
نظیر، متخصصــان و تصمیم گیران را 
با اســتنباط ها، شــواهد و سناریوهای 

مختلف  های خود شگفت زده کنند. 
بر این اســاس باید گفت در دنیایی که 
مرز  ها معنا و مفهوم خود را از دســت 
داده انــد و فناوری  هــای نوین و کلان 
بــه  تصمیم گیران  داده   هــا می توانند 
سیاست خارجی کمک کنند تا آینده 
تحولات را با وضوح بی سابقه   ای ببیند 
و پیش بینــی کنند و  تصمیمات خود 
را بر مبنای اطلاعات بی شمار و دقیق 
بگیرند، سازمان دهی مجدد فرآیندهای 
ســنتی که طی قرون گذشــته حول 
محور انســان ها شــکل گرفته، یکی 
از الزامــات کلیدی به منظــور به روز 
رسانی دســتگاههای سیاست خارجی 
و تقویت جایگاه تصمیم گیرندگان این 
عرصه است. سرعت تغییرات در حوزه 
هوش مصنوعی بســیار زیاد است؛ این 
امر مســتلزم ایجاد ساختار  های کاری 
جدیدی است که امکان تغییر و بازنگری 
مداوم آنها وجود داشــته باشد. در این 
راستا با توجه به تمایل و هدف گذاری 
جمهوری اســلامی ایران بــرای ایفای 
نقش رهبری در عرصــه منطقه ای و 
اثرگذاری در عرصه جهانی، رصد مداوم 
اقدامات و پیشرفت های سایر کشورها به 
ویژه کشورهای منطقه در زمینه هوش 
مصنوعــی و فراهم کردن تمهیدات به 
منظور پیشتازی در این خیزش جدید 
فناورانه، از جمله مســائلی اســت که 
باید هر چه سریعتر، به اولویت کلیدی 
تصمیم گیران عرصه سیاست خارجی و 

دیپلماتهای کشور تبدیل شود.

 هوش مصنوعی با قابلیت تحلیل کلان داده ها و 
پیشبینی رویدادها و تحولات، در حال تبدیل شدن 
به یک تغییر دهنده جدی صحنه بازی در روابط بین 

الملل است. در نتیجه برخی کشور  های پیشرو در زمینه 
هوش مصنوعی به استفاده گسترده از این فناوری 
نوظهور در جهت تحلیل و تصمیم گیری در عرصه 

سیاست خارجی روی آورده اند

,,

نیست؛ هیئت سعودی قرار است در رام الله با محمود عباس، رئیس  
تشکیلات خودگردان فلســطین دیدار کند و برنامه ریزی چنین 
دیدارهایی در واقع نوعی تمهید شرایط برای دستیابی به توافقاتی 
است که حل و فصل مسأله فلسطین و پس از آن امکان عادی سازی 
روابط عربستان با اسرائیل را فراهم کند. در واقع محمد بن سلمان که 
مدتی پیش به دلیل قتل جمال خاشقجی و مشکلات داخلی ناشی 
از بحران جانشینی به شدت منفور و تحت فشار بود، حال موفق شده 
با اتخاذ رویکردهای جدید و عامه پسند بین المللی، خود و کشورش 
را در جایــگاه یک بازیگر کلیدی و اثرگذار قرار دهد که ظاهراً همه 

تمناهای صلح به آنها ختم می شود!
در این راستا عربستان در حال تلاش و رایزنی است تا در بحبوحه 
تلاش های دیپلماتیک برای دستیابی به توافقی با رژیم صهیونیستی، 
از یکسو مقامات این رژیم را تحت فشار قرار دهد و امتیازاتی برای 
فلسطینی ها بگیرد و از سوی دیگر ضمن رایزنی با مقامات فلسطینی، 
آنها را نیز به سمت عملگرایی و حرکت به سوی توافقات صلح ساز 
سوق دهد. البته حل و فصل مسأله فلسطین و میانجیگری به منظور 
به نام زدن ســند پایان منازعات تاریخی فلسطین و اسرائیل به نام 
عربستان، تمام تلاش و هم و غم سعودی ها نیست، عربستان جدید 
در حال تلاش است تا به قدرت برتر منطقه غرب آسیا تبدیل شود و 
تحقق این هدف مستلزم برخورداری از تمامی ابزارهای قدرتی است 

که رقبا در اختیار دارند و ندارند. 
در راستای چنین رویکردی است که این کشور به دنبال دستیابی به 
فناوری هایی است که می توانند صحنه بازی استراتژیک را در منطقه 
و جهان تغییر دهند؛ از انرژی هسته ای گرفته تا هوش مصنوعی. 
در نتیجه، از اواخر ســال ۲۰۲۰، عربستان سعودی با هدف جذب 
۲۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری خارجی و داخلی تا سال ۲۰۳۰، 
استراتژی ملی خود را در حوزه داده ها و هوش مصنوعی راه اندازی 
کرده و رقابتی تنگاتنگ با رژیم اسرائیل، جمهوری اسلامی ایران، 
مصر، امارات، ترکیه و قطر که از بازیگران مطرح منطقه ای در این 
حوزه هستند، آغاز کرده است. حاصل این برنامه ریزی ها این بود که 
در سال ۲۰۲۳ عربستان در صدر جدول جهانی »استراتژی دولتی 
هوش مصنوعی« قرار گرفت که نشان دهنده عمق تعهدات و جدیت 

این کشور در اجرای استراتژی ملی است.
در حالیکه جاه طلبی های عربستان در زمینه هوش مصنوعی با مانع 
جدی از ســوی قدرت های بزرگ مواجه نشده، درخواست های این 
کشور برای دستیابی انرژی هسته ای، مخالفان جدی و سرسختی دارد. 
آمریکا و اســرائیل در صدر این مخالفان قرار دارند؛ چرا که معتقدند 
اعطای اجازه غنی سازی اورانیوم به عربستان خطری علیه اسرائیل 
است و به رقابت تسلیحاتی در خاورمیانه منجر می شود. وجود اختلاف 
در همین زمینه هاست که در در کنار درخواست عربستان برای ایجاد 
توافق دفاعی با واشنگتن سبب شده مقامات آمریکایی اعلام کنند که 
عادی ســازی روابط عربستان و اسرائیل هنوز دور از دسترس است. 
اســرائیل اما همچنان امیدوار است و یا حداقل تلاش می کند باب 
مذاکرات برای عادی سازی را باز نگه دارد؛ در نتیجه اعلام کرده است 
نه تنها توافق با عربستان سعودی در سه ماهه نخست ۲۰۲۴ در کاخ 
سفید امضا خواهد شد، بلکه این سازش تنها شامل عربستان نخواهد 

بود، بلکه شش یا هفت کشور دیگر نیز به آن ملحق خواهند شد.
حال چه نگرش بدبینانه آمریکا را بپذیریم و چه رویکرد خوشبینانه 
رژیم اسرائیل را باور کنیم، یک حقیقت قابل انکار نیست؛ عربستان 
سعودی وارد یک بازی رقابت جویانه جدی با قدرت های منطقه ای 
شده و خیزی بلند برای تبدیل شدن به قدرت برتر منطقه و رهبر 
بلامنازع جهان اسلام برداشته است. برخلاف سایر کشورهای منطقه 
که تنها به طراحی چشم انداز می پردازند و در تحقق آن مصمم و 
جدی نیستند، عربستان عملکرد بسیار مناسبی در اجرایی کردن 
»چشــم انداز ۲۰۳۰« خود داشته که با هدف تبدیل این کشور به 
موفق ترین کشور منطقه در کاهش وابستگی به نفت، تنوع بخشیدن 
به اقتصاد و توسعه بخش های خدماتی نظیر بهداشت، زیرساخت، 
آموزش، تفریح و گردشگری طراحی شده است. در چنین شرایطی 
تنها تهدید متوجه جمهوری اسلامی ایران توسعه پیمان ابراهیم و 
عادی ســازی روابط عربستان و سایر کشورهای عربی و اسلامی با 
رژیم اسرائیل نیست؛ عربستان جدید موقعیت پرستیژی و راهبردی 
ایران را نیز مورد تهدید قرار داده اســت و چنانکه تمهیدات جدی 
برای هماوردی و مهار آن اندیشــیده نشود، کشورمان در آینده ای 
نه چندان دور جایگاه و اهمیت کلیدی و در نتیجه قدرت چانه زنی 
خود در منطقه را از دست خواهد داد و به بازیگری منفعل و تماشاگر 

تحولات تبدیل می شود.
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ادامه از صفحه اول

گام های بلند برای رسیدن به جاه طلبی های بزرگ
اهداف و منافع عربستان با ایران 
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رویای پرواز در صنعت خودروسازی!
از  یکــی  فســت«  »تکنو 
تکنولوژی  فســتیوال های 
ترکیه اســت که هرســاله 
برگزار می شــود. در جریان 
تکنو فســت امسال، ترکیه 
از خــودروی پرنــده خود 

رونمایی کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از تجارت نیوز، در جریان 
»تکنو فســت« ترکیه، یک خودروی پرنده رونمایی شد که طبق 
ادعای تولیدکننــدگان آن می تواند در لحظــه، از حالت خودرو 
به هواپیما تبدیل شود. تکنو فســت، یک فستیوال یا نمایشگاه 
تکنولوژی است که هر ساله برگزار می شود و امسال از تاریخ ۲۷ 
سپتامبر تا یک اکتبر و به مدت پنج روز در ازمیر ترکیه برگزار شد.

در حالی که در تکنو فســت امســال ترکیه محصولات بسیاری 
رونمایی شد، خودروی پرنده که تحت برند AirCar به نمایش 

عموم درآمد، توجه افراد بسیاری را به خود جلب کرد.
یکی از مهندســان این شــرکت با نام مهمت توران در گفتگو با 
خبرگــزاری آناتولی، وزن خالص این خــودرو را نزدیک به ۴5۰ 

کیلوگرم اعلام می کند.
توران گفت: این خودرو 5۰ کیلومتر را می تواند با حداکثر سرعت 
۱۲۰ کیلومتر در ســاعت طی کند و هدف از ساخت آن، ارائه راه 

حلی مناسب برای معضل ترافیک است.
وی اشاره می کند: فعالیت های مربوط به ساخت و توسعه خودروی 
پرنده از حدود سه سال گذشته آغاز شد. بنابراین احتمالاً در سال 
۲۰۲5 بتوان مجوز پرواز را کســب کرده و داخل خاک ترکیه از 

مکانی به مکان دیگر جابه جا شد.
توران در مورد آزمایش های فنی خودرو ادامه داد: تا به حال حدود 
۱۰۰ پرواز آزمایشی با این خودرو انجام شده که توانسته ایم حدود 

۱5 دقیقه روی هوا و در ارتفاع ۳۰ الی ۴۰ متری پرواز کنیم.
باتوجه به اینکه کشور ترکیه سابقه درخشانی در وعده های مربوط 
به بخش صنعت خود نداشته، احتمال عملی نشدن این پروژه نیز 

دور از انتظار نیست.
اولاً »خودرو« به محصولی گفته می شود که دارای حداقل تعداد 
چرخ جهت طی کردن مسافتی روی جاده باشد؛ درحالی که روی 

این خودرو، هیچ چرخی به چشم نمی خورد.
از سوی دیگر اگر در نســخه نهایی، چرخ نیز روی این محصول 
قرار گیرد، باتوجه به عکس های منتشر شده از آن، احتمالاً عرض 
خودرو به دلیل وجود باله ها، بیشتر از حد معمول بوده و خودرو در 

یک لاین استاندارد جاده، جای نگیرد.
همچنین یکــی از مهم ترین اســتانداردهای خودرویی در حال 
حاضر، اســتاندارد برخورد با عابر پیاده بوده که در داخل کشــور 
نیز اخیراً عملی شده است. اگر هنگام رانندگی، باله های خودروی 
پرنده قابلیت جداسازی از آن را نداشته باشند، احتمالاً در هنگام 

تصادفات، بسیار خطرناک تر از خودروهای معمولی باشند.
بنابراین به طور کلی طرح های فوق، می تواند از دور بسیار جذاب 
و جالب به نظر برســد؛ اما برای عملی کردن این پروژه ها، موانع 

بسیاری وجود دارد که پیش از آغاز آن به ذهن نمی رسد.

نرخ هرکیلو تخم مرغ برای مصرف 
کننده ۵۶ هزارتومان

رئیس هیئت مدیره اتحادیه 
مرغداران میهن نرخ کنونی 
هرکیلــو تخم مــرغ درب 
مرغــداری ۴۶ هزارتومان و 
مصرف کننــده در میادین 

5۶ هزارتومان اعلام کرد.
به گــزارش روزنامه »صبح 

امروز« و به نقل از باشــگاه خبرنگاران جوان، حمیدرضا کاشانی 
گفت: نــرخ کنونی هرکیلو تخم مرغ درب مرغــداری ۴5 تا ۴۶ 
هزارتومان اســت، درحالیکه با نرخ مصوب ۴۷ هزار و ۳۰۰ تومان 
کمــاکان اختلاف دارد. به گفته او، اکنون هر کیلو تخم مرغ برای 

مصرف کننده در میادین 5۶ هزارتومان است.
کاشانی ادامه داد: براساس توافق صورت گرفته قرار بود ۱۰ درصد 
قیمت تخم مرغ درب مرغداری و ۱5 درصد برای مصرف کننده 
افزایش یابد که بنابر آخرین پیگیری معاونت امور دام، هزینه تمام 

شده در راستای میزان افزایش قیمت در حال بررسی است.
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن تولید روزانه تخم مرغ 
را ۳ هزار و ۴۰۰ تا ۳ هزار و 5۰۰ تن اعلام کرد و گفت: با توجه به 
شرایط مطلوب تولید، حمایت جدی از تولیدکنندگان باید صورت 

گیرد تا مرغداران مجبور به حذف گله های تولید نشوند.

رییس سازمان برنامه و بودجه:
تکلیف افزایش حقوق کارمندان در نیمه دوم سال روشن شد

رییس سازمان برنامه و بودجه درباره 
ترمیم حقوق کارمندان در نیمه دوم 

سال توضیح داد.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« 
و به نقــل از خبرآنلاین، داود منظور 
در حاشیه جلسه امروز هیات دولت 
در جمــع خبرنگاران درباره پرداخت 
حقــوق نجومی، اظهار کــرد: خیر، 
حقوق نجومی وجود ندارد. امســال 
پرداخت ها به همه کارکنان دولت و 
شرکت های دولتی دارای سقف است.

وی افزود: آنچــه در مجلس مطرح 
شــد این بود که می خواستند بندی 
را در برنامــه هفتم توســعه تصویب 
کنند که سقف پرداختی را در دولت 

بردارند که ما به عنوان سازمان برنامه و 
بودجه مخالفت کردیم و اعتقاد داریم 
که وجود ســقف پرداخت باید تداوم 

داشــته باشد و برداشتن آن می تواند 
باعث بی انضباطی شود.

منظور در پاســخ به پرسشی درباره 
ترمیم حقوق کارمندان دولت در نیمه 
دوم سال، گفت: معمولا تصمیم گیری 
درباره حقــوق اول هر ســال انجام 
می شــود چون منابع مشــخصاً در 
بودجه سالانه پیش بینی شده است. 
آنچه در بودجه امسال برای پرداخت 
حقوق و دســتمزد داریــم در همان 
تصمیم گیری  برایش  ســال  ابتدای 

کرده ایم.

دولت باید در کنار پرداخت تسهیلات، به فکر صفر کردن قیمت زمین باشد؛

مُسکن درمان مَسکن!
اخیراً تــرک فعل بانک هــا در اعطای 
تسهیلات ساخت خانه در کانون توجه 
قرار گرفته اســت؛ از نظر کارشناسان 
حــوزه مســکن، در کنــار پرداخت 
تسهیلات دولت باید به فکر صفر کردن 

قیمت زمین باشد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقــل از مهر اخیراً تــرک فعل بانک ها 
در اعطای تســهیلات ساخت خانه در 
کانون توجه قرار گرفته اســت. از نظر 
کارشناســان حوزه مســکن، در کنار 
پرداخت تسهیلات، آنچه می تواند ثبات 
را به بازار مسکن برگرداند عرضه زمین 
به مردم و ایجاد تعادل در عرضه و تقاضا 

است.
چنــد وقتی اســت بحث ســرپیچی 
بانک ها از اعطا تسهیلات ساخت خانه 
داغ شده است. از رئیس جمهور گرفته 
تا وزیر و کارشناسان این حوزه از ترک 
فعل بانک ها شکایت کرده و خواستار 
بهبــود وضعیــت در ایــن خصوص 

شده اند.
سید ابراهیم رئیسی در آخرین جلسه 
شورای عالی مســکن، در این خصوص 
گفــت : »متاســفانه عملکــرد برخی 
بانک ها در ارائه تســهیلات قابل قبول 
نیست، برخی بانک ها به جای پرداخت 
تسهیلات مسکن به مسکن سازی روی 
آورده و فعالیــت اقتصادی خود را جزو 
آمار تســهیلات پرداختی نهضت ملی 

مسکن ارائه کرده اند.«
تجربه نشان داده بانک ها هیچ گاه روی 
خوشی به همکاری با دولت برای پیش 
برد طرح هــای کلان نشــان نداده اند. 
اگر تمرکــز اجرای موفقیت آمیز پروژه 
مسکن بر تسهیلات بانکی گذاشته شود، 
پیشاپیش قابل تصور است که این پروژه 

شکست خواهد خورد.
علاوه بر ســرپیچی بانک ها از تکلیف 
قانونی خــود، برخی نیــز کم و کیف 
تسهیلات اعطایی برای ساخت مسکن 
را مورد ســوال قــرار داده و معتقدند 
اساســاً این تسهیلات دردی از مشکل 
مسکن دوا نمی کند. اما برخی دیگر از 
کارشناسان ســوال مهم تری را مطرح 
می کنند: اساساً تسهیلات بانکی چقدر 
می توانــد مؤثر در باز شــدن گره کور 
مسکن باشد که دولت و سیاستگذاران 
انرژی خود را در این زمینه گذاشته اند؟

مؤثر اما دور از دسترس
در این رابطه محسن مطهری، کارشناس 
اقتصاد مسکن، به مهر گفت: نمی توان از 

تأثیر مثبت تسهیلات بانکی به عنوان 
بســته های تشــویقی در بازار ساخت 
و ســاز چشم پوشــی کرد. تسهیلات 
ساخت مسکن در خروج بازار ساخت و 
ســاز از حالت رکود قطعاً نقش مثبتی 
خواهد داشت. اعطا تسهیلات بانکی به 
متقاضیان به معنی تقویت قدرت خرید 
خانوارها برای خرید مسکن، به خصوص 
در بخش واحدهای مصرفی اســت که 
تقاضا برای خرید خانه در بازار را افزایش 
می دهد و همین افزایش تقاضا محرک و 
مشوق خوبی برای سازندگان به منظور 
ورود به سرمایه گذاری های جدید و بازار 

ساخت و ساز است.
وی ادامــه داد: امــا در اینجا چند 
نکته قابــل توجه وجــود دارد اول 
آنکــه مقدار تســهیلاتی که بانک ها 
موظف به پرداخت آن شــده اند آیا 
تــوان تأثیر گذاری در بازار را دارد و 
ثانیاً دولت در شــرایط کنونی چقدر 
می تواند بر ســازوکار اعطا تسهیلات 
کنترل داشته باشــد و نکته مهم تر 
آنکــه متغیر اصلی حوزه ســاخت و 

ساز چه چیزی است؟
عرضه زمین مؤثرترین راه حل مسئله مسکن

مطهــری در پاســخ به ســوالات بالا 
تصریح کرد: واقعیت آن اســت که در 
صورت همکاری بانک ها هم این مقدار 
تســهیلات فعلی نمی توانــد نقش پر 
رنگی را در حل ابر چالش مســکن ایفا 
کند. اعداد مختلفــی در ارتباط مقدار 
تسهیلات اعلام شده است ۳5۰ میلیون 
تومان، 55۰ میلیون تومان و ... با کدام 
یکی از این اعداد می توان خانه خرید؟ 

این تسهیلات نهایتاً بسته هایی تشویقی 
و کمکی هستند نه این که بخواهند بار 
اصلی خانــه دار کردن مردم را به دوش 

بکشند.
به گفته این کارشــناس مسکن البته 
در سایر کشورها و به لطف نظام بانکی 
آن ها مثلاً کشــور سنگاپور مبلغ وام تا 
۸۰ درصد مبلغ کل خانه را هم شامل 
می شود اما در ایران این ارقام نهایتاً برای 
تجهیز کردن خانه به کار می آید تا خرید 
آن! به عبارتی وام دریافتی تناســبی با 
قیمــت نهایی خانــه نــدارد. بنابراین 
می توان گفت با توجه به شرایط کنونی 
حتی در صورت پرداخت تســهیلات 
توســط بانک ها باز هم مشکلات قابل 
توجهی در حوزه مســکن باقی خواهد 

ماند.
وی ادامه داد: با توضیحات داده شــده 
منطقی است دولت منابع و توان خود 
را در عرصه ای بگذارد که بر آن کنترل 
بیشتری داشــته و در عین حال نقش 
پــر رنگ تری هم در ایــن زمینه دارد. 
همانطور که ابوالفضل نوروزی، مدیرکل 
دفتر اقتصاد مســکن بیان کرده سهم 
زمین در قیمت تمام شده مسکن به ۶۰ 

درصد می رسد.
این نکته بسیار مهمی بوده و یک پیام 
مهم دارد آنکه بازیگر اصلی بازار مسکن 
زمین اســت. از یکسو زمین بیشترین 
تأثیر در نوسانات قیمت مسکن را دارد 
و از سویی دیگر زمین در اختیار دولت 
بوده و دولت به راحتی می تواند آن را با 
قیمت و شرایط مناسب به مردم عرضه 
کند. یقیناً با تغییر رویه دولت و عرضه 

زمین به مردم، هم بازار ساخت و ساز از 
رکود فعلی درآمده و هم معضل مسکن 

تا حد زیادی حل خواهد شد.
دولت برای شکستن انحصار زمین تلاش کند

بازار مســکن مانند هر بازار اقتصادی 
دیگر تابع قانون عرضــه و تقاضا بوده 
و هرگاه عرضه بــه اندازه کافی صورت 
نگیرد، در بازار شاهد یک انباشتگی نیاز 
و جهش قیمتی بالا خواهیم بود. همان 
اتفاقی که طی دهه گذشــته به دلیل 
ترک فعل دولت قبل اتفاق افتاده و علت 
اصلی این تورم لجام گسیخته در بازار 

مسکن است.
در حال حاضــر، آنچــه می تواند این 
کســری را جبران کند افزایش عرضه 
زمین به بازار مسکن کشور است. چرا 
که ساخت مســکن جدید نیز نیازمند 
زمین بوده ولی به علت ایجاد انحصاری 
که در اعطای زمین وجود دارد این مهم 
اجرایی نمی شود. اتفاقی که افتاده این 
است که مدیران شهری، کمربندی را 
بر دور شهرها کشیده و از الحاق زمین 
جدید بــه محدوده فعلــی جلوگیری 
می کنند، در نتیجه شهرها متناسب با 
افزایش جمعیت توســعه نیافته است. 
همین سیاست غلط سبب شده تهران 
به یکی از گران ترین مناطق مسکونی 

دنیا تبدیل شود.
این درحالی اســت که حجم بالایی از 
زمین های مساعد برای ساخت مسکن 
در اطراف شهرها وجود دارد که با الحاق 
آن به شــهر می توان کسری مسکن و 
زمین را جبران کرد و به تبع آن ثبات را 

به این بازار برگرداند.

صعود تورم ترکیه
تورم ســالانه ترکیه در ماه سپتامبر با ۲.5۹ 
درصــد افزایش به ۶۱.5۳ درصد رســید. به 
گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 
اکونومی، موسسه آمار ترکیه در گزارشی اعلام 
کرد که تورم سالانه در ترکیه در ماه سپتامبر 
به ۶۱.5۳ درصد رسیده است. این رقم نسبت 

به ماه گذشته ۲.5۹ واحد درصد افزایش ثبت 
کرد، اما کمی کمتر از انتظارات تحلیلگران بود. 
بیشترین رشد سالانه تورم در گروه هتل ها، 
کافی نت ها و رستوران ها بوده که نسبت به ماه 
مشابه سال قبل ۹۲.۴۸ درصد افزایش قیمت 
داشته است. مسکن دوباره کمترین رشد را در 

ماه سپتامبر به ثبت رساند، جایی که قیمت ها 
۲۰.۱۶ درصد به صورت سالانه افزایش یافت. 
قیمت مصرف کننده به صورت ماه به ماه در 
سپتامبر ۴.۷5 درصد افزایش یافت در همین 
حال، قیمت تولیدکننده در ماه سپتامبر نسبت 

به سال گذشته ۴۷.۴۴ درصد صعود کرد.

خبر
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هفت سال از ساختآخرین فیلم پوران درخشنده گذشت؛

از »هیس پسرها فریاد نمی زنند« چه خبر؟
پوران درخشــنده که این روزها علاوه 
بر انتظار برای گرفتن پروانه ســاخت، 
مشغول نوشتن رمانی از زندگی  مادرش 
است؛ بر ایجاد یک ساعت درسی به نام 
ســینما برای دانش آموزان در مدارس 
تاکیــد دارد و آن را اقدامی مهم برای 

آینده سازان کشور می داند.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از ایســنا، هفت سال از ساخت 
»زیر سقف دودی«، آخرین فیلم پوران 
درخشنده می گذرد و مدت هاست که 
خبری از او نیســت. این کارگردان در 
چند سال گذشــته در تدارک ساخت 
فیلمی با نــام »هیس پســرها فریاد 
نمی زنند« بود که فیلمنامه آن را پس 
از تحقیقات زیاد میدانی، کارشناســی 
و کتابخانه ای نوشــت و سال ۱۳۹۶ به 
وزارت ارشــاد تحویل داد و یک ســال 
بعد هــم مجوز ســاخت آن را گرفت. 
اما مقدمات ســاخت فیلم فراهم نشد 
و شــیوع کرونا هم تولیدات سینمایی 

زیادی را به تعویق انداخت.
در این خصوص درخشنده در پاسخ به 
اینکه این روزها چه می کند و آیا ساخت 
فیلمش را رها کرده است، توضیح داد:  
اصلا قصد رها کــردن این فیلمنامه را 
ندارم یعنی دلیلی وجود ندارد که آن را 
کنار بگذارم. من در یک جامعه به همراه 
مردم زندگی می کنم و مســئله آن ها 
مسئله من نیز هســت. آن ها خانواده 
بزرگ من هســتند و نمی توانم به یک 
سری مســائل مهم نپردازم. منتها باید 
پروانه ساخت فیلم را تمدید می کردم 
و قرار شد فیلمنامه را در شورای پروانه 
ساخت بخوانند که هنوز جوابی نگرفتم 

و منتظرم.
او اضافه کرد:  برای این فیلمنامه خیلی 
زحمت کشیدم چون موضوع آن با نگاه 
من به مسائل خانوادگی و بچه ها همسو 
اســت و تولید آن مثل یک بار سنگین 
روی دوشم می ماند که اصلا نمی خواهم 

آن را زمین بگذارم.
رمانی با عنوان »مادرم ایران«

وی ادامه داد: در حال حاضر مشــغول 
نوشــتن رمانی هســتم با نام »مادرم 
ایران« که هم سرگذشت مادرم است و 
هم نگاهی به تاریخ دارد و داستان آن از 

دوره قاجار شروع می شود و تا به امروز 
کرمانشاه می رسد.

درخشنده با اشاره به اینکه در چند وقت 
اخیر پیشنهادهای زیادی برای ساخت 
سریال داشته اســت، گفت: قصد دارم 
این رمان را برای ســاخت یک سریال 
در شــبکه نمایش خانگی آماده کنم 
و ترجیح می دهم یک ســریال جذاب 
خانوادگی داشته باشــم. فکر می کنم  
با توجه به اینکه فیش برداری  را هم از 
دوران کرونا شــروع کرده بودم، امسال 

نوشتن رمان تمام شود.
او در بخشی دیگر از این مصاحبه درباره 
موضوعی که در ارتباط با »زنگ سینما« 
در مدارس در شــورای عالی ســینما 
مطرح کرده است، بیان کرد:  این باور و 
اعتقاد من است که اختصاص دادن یکی 
از زنگ ها و کلاس های درسی مدارس 
به سینما راهی اســت تا دانش آموزان 
متوجه مسئله ای به نام »تحلیل« شوند 
تا یاد بگیرند مسائل را چگونه تجزیه و 
تحلیل کنند. به نظرم باید یک ساعت 
درسی به نام زنگ ســینما یا هر اسم 
دیگری در برنامه آموزشی مدارس وجود 
داشته باشد تا بچه ها و معلم ها کنار هم 
فیلم ببینند و بعد آن را تجزیه و تحلیل 
کنند. اگــر این اتفــاق بیفتد طبیعتاً 
فیلم های بیشتر و بهتری برای این قشر 

سنی ساخته خواهد شد.

این فیلمساز که عضو مرکز بین المللی 
فیلم کودکان و نوجوانان )ســیفژ( نیز 
هســت، ادامه داد: درس سینما بسیار 
مهم ســت از این جهت که به بچه ها 
در مواجهه با مسائل مختلف نگاه و ایده 
می دهد. این نگاه جستجوگر در سینما 
علاوه براینکه وجوه تربیتی و آموزشی 
برای بچه ها دارد، به دانش آموزان بسیار 
کمک خواهد کرد چون درس ســینما 
می تواند درس زندگی باشــد؛ همه ما 
زندگی کردن را از مدرسه یاد می گیریم 
و بــه همین دلیل برقــراری این واحد 

درسی اهمیت و کارکرد زیادی دارد.
درخشــنده درباره اینکه اگــر قرار بر 
راه اندازی زنگ سینما در مدارس باشد 
»محتــوا« به لحاظ کمی و کیفی مهم 
خواهد بود، گفت:  قطعا همینطور است 
در صورتی که در این سال ها فیلم های 
مرتبط با ســینمای کودک کم ساخته 
شده اســت اما وقتی ببینیم نیاز یک 
جامعه کودک و نوجوان این اســت که 
برای آن ها محتوا درست شود طبیعتاً 
همه بخش های مرتبط باید برنامه ریزی 
کنند و از مســئولین کشوری گرفته تا 
سازمان ها نهادها و بعد هم فیلمسازان 
فعال می شوند تا همانطور که همیشه 
بهترین ســینمای ما، سینمای کودک 
بــوده و در بعضــی دوره هــا با همین 
ســینمای کــودک در دنیا شــهرت 

پیــدا کردیم، در ایــن دوران هم برای 
دانش آمــوزان با برنامه و اهدافی جدید 

فیلم بسازیم.
بحث آموزشی و تربیتی و روانشناختی »زنگ 

سینما«
کارگــردان فیلــم »پرنــده کوچــک 
خوشبختی« تاکید کرد: این کار حتما 
به پژوهش نیــاز دارد و باید فیلم هایی 
ســاخته شــود که در تمــام مدارس 
نمایش داده شــوند. ایــن کار در کنار 
بخش آموزشی و تربیتی به بار اقتصادی 
سینمای کودک نیز کمک خواهد کرد. 
البته مهمترین نگاه من برای برقراری 
»زنگ سینما« بحث آموزشی و تربیتی 
و روانشــناختی آن است چون در این 
زمــان نیاز داریم که این بحث ها جدی 
گرفته شوند. باید جستجوگری و تفکر را 
برای بچه ها در از دوران دبستان نهادینه 
کنیم و امیدوارم این مســئله از سوی 

آموزش و پرورش جدی گرفته شود.
درخشــنده در پایان اضافــه کرد: این 
چرخه باید بین خانه و مدرســه ادامه 
پیدا کند چــرا که نــگاه آن به آینده 
است. آینده برای برای هر کشوری معنا 
دارد و نمی توان سَرسَری با آن برخورد 
کرد. باید برای این آینده سازان کشور 
برنامه ریزی درستی انجام داد تا مسائل 
زیادی را یاد بگیرند که در این کار نقش 

معلمان نیز را نمی توان نادیده گرفت.

واکنش پیمان قاسمخانی به رکورد شکنی فیلم فسیل

پیمان قاسم خانی معتقد است الان فقط مردم به سینما می روند تا یکی دو ساعت بدبختی های خود را فراموش کنند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرآنلاین، پیمان قاسم خانی در گفت وگو با مجله تجربه نسبت به رکورد شکنی فسیل 

واکنش نشان داد و گفت: الان فقط مردم به سینما می روند تا یکی دو ساعت بدبختی های خود را فراموش کنند.

خزاعی: آئین نامه های استانی به منظور احیای سینمای بومی ابلاغ می شود
رئیس سازمان سینمایی کشور از ابلاغ 
آئین نامه های اســتانی بــرای تقویت 
جریان فیلمسازی بومی و استانی خبر 

داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از فارس، محمد خزاعی با اشاره به 
شکل گیری جشن ملی مهر سینمای 
ایران گفت: این جشن، جشن همدلی 
و همگرایــی ملی خانــواده بزرگ و 
گسترده سینمای ایران است جشنی 
که در آن با تکریم و احترام به بزرگان و 
پیشکسوتان، به معرفی جوانان موفق و 
آینده دار این عرصه خواهیم پرداخت.

وی ادامه داد: صنعت ســینمای ایران 
رو به رشــد و جهش اســت و بخش 
بزرگــی از این پازل موفقیت بر دوش 
هنرمندان و ســینماگران اســتان ها 
سازمان  رئیس  و شهرستان هاســت. 
سینمایی بر ضرورت احیای سینمای 

بومی و آئینی و استانی به مثابه مؤلفه 
مهم سینمای ملی عنوان کرد: حرکت 
به سمت احیای ســینمای استانی از 
بدو فعالیت دولت سیزدهم به عنوان 
یــک راهبرد مهم آغاز شــده و امروز 
شاهد به بار نشســتن بخشی از این 
اقدامات در زمینه توسعه زیرساخت، 
تسهیل آموزش، افزایش تولید و تنوع 

رویدادهای استانی هستیم.
وی با اشاره به برخی انتقادات نسبت به 
تمرکز امکانات و تجهیزات در پایتخت 
کشور در گذشته افزود: عهد کرده ایم 
با رویکرد عدالت فرهنگی سینمای را 

در مقیاس ملی ببینیــم. بر عهدمان 
پایبندیم و همزمان با ســینماگران و 
صنــوف در تهران کنار ســینماگران 
استان ها و شــهرهای مختلف کشور 
هم هستیم. در این راستا طی دو سال 
اخیر گام های محکمی برداشته ایم ولی 
هنوز ۱۰۰ درصد شــاهد تحقق همه 

برنامه ها نبوده ایم.
خزاعی، از ابلاغ آئین نامه های استانی 
برای احیا و شــکل گیری ســینمای 
بومی و استانی خبر داد و گفت: برای 
استفاده از ظرفیت های بومی استان ها 
این آئین نامه در زمینه تهیه کنندگی و 

کارگردانی به زودی ابلاغ می شود.
به گفته وی، در این آئین نامه شرایط و 
ابزارهای لازم برای شکوفایی سینمای 
بومی و استانی پیش بینی خواهد شد 
و افق نــگاه متمرکز بر تقویت جریان 
فیلمسازی پویای اســتانی است که 

متناظر به مولفه هــای فرهنگ بومی 
و قومی و آئین هــا و مظاهر تمدنی و 

میراث فرهنگی استان ها است.
رئیس سازمان سینمایی، خاطرنشان 
کرد: اجرا و تحقق سیاستگذاری های 
حوزه استان ها به طور قطع، بسیاری 
از مشــکلات ســینمای اســتان ها و  
شهرســتان ها را در زمینه زیرساخت، 
رونق  آموزشــی،  تســهیلات  تولید، 
رویدادهــا و پاتوق های ســینمایی و 
نیز، رشد جایگاه اجتماعی و عمومی 

سینما، کاهش خواهد داد.
وی با اشاره به افتتاح ۲۲۱ سالن جدید 
سینما در دولت سیزدهم گفت: این در 
حالی است که از ابتدای انقلاب تاکنون 
5۷۰ سالن سینما در کشور داشته ایم 
و در صددیم  تا پایان دولت ســیزدهم 
تعداد سالن های سینمای کشور را به 

۱۰۰۰ سالن در کشور رسانیم.

افشای رازهای ملکه مصر
باستان شناسان با کاوش در 
یکی از شهرهای مصر باستان 
به اشــیاء تاریخی با قدمت 
چندین هزار سال دست پیدا 
کردند که می توانند اطلاعات 
بیشــتری را درباره یکی از 
نخستین  ملکه های حکمران 

مصر باستان در اختیار محققان قرار دهند.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از انشــنت اوریجینز، 
گروهی از باستان شناســان مصری،   آلمانی و اتریشی با کاوش در 
مقبره »ملکه مرنیث« در گورســتان باستانی »ام القعاب« واقع در 

»ابیدوس« صدها ظرف مُهر و موم شده کشف کردند.
»مصطفی وزیری« ـ دبیرکل شورای عالی آثار باستانی مصر ـ در 
بیانیه ای که از سوی وزارت آثار باستانی و گردشگری مصر منتشر 
شــده است،   اعلام کرد که این ظروف نسبتا سالم باقی مانده اند و 

قدمت آن ها به حدود 5۰۰۰ سال پیش می رسد.
باستان شناسان علاوه بر این ظروف، چندین شیء مخصوص مراسم 
خاکسپاری را کشف کردند که اطلاعات بیشتری درباره سنت های 

خاکسپاری این دوره از تاریخ ارائه می کند.
براســاس تحقیقات تکمیلی محققان »مؤسسه آلمان«  در قاهره، 
کاوش های اخیر چشم انداز جدیدی را به زندگی و حکومت ملکه 
»مرنیث« به وجود آورده است. نوشته های روی لوح کشف شده در 
مقبره »مرنیث« به نقش مهم او در دولت اشــاره دارند؛ در نتیجه 
اکتشافات اخیر جزئیات بیشتری درباره زندگی این حکمرانِ بسیار 

مهم مصر باستان آشکار کرده است.
»مرنیث« به عنوان نایب الســلطنه یا ملکه همسر، در تاریخ مصر 
با ارتباط نامش با »نیث«، الهه مصریان باستان شناخته می شود. 
گمان مــی رود که او در حدود ســال های ۳۰5۰ تا ۳۰۰۰ پیش 
از میلاد پس از مرگ همســرش،   »دجت«، سومین یا چهارمین 
فرعون دودمان اول، زمام قدرت را در مصر به دست گرفت؛ چراکه 
»دِن«   پســر آن ها، برای به تخت نشستن بسیار کم سن بود. این 
دوره حکمرانی فقط تا زمانی ادامه داشت که پسرش به سن بلوغ 

برسد.
با این حال با توجه به اسناد تاریخی نمی توان در این باره اطمینان 
حاصل کرد که »مرنیث«   نخســتین یــا دومین ملکه حکمران 
مصر بوده است. برخی از مصرشناسان معتقدند که »نیت حتب« 
نخســتین فرعون زن مصر در طول دودمان نخســت »پادشاهی 

کهن«   بوده است.
مقبــره »ملکه مرنیث«  در ســال ۱۹۰۰ میلادی در گورســتان 
»ام العقاب« کشــف شد. مقبره این ملکه با استفاده از آجر، سفال 
و الوارهای چوبی ساخته شده است. این سازه تنها مقبره سلطنتی 
متعلق به زن دودمان نخســت اســت که تاکنون در »ابیدوس«   

کشف شده است.

»اسکار« مهران مدیری در چه وضعی 
است؟

در روزهــای اخیر خبرهایی 
دربــاره اجــرای برنامه ای با 
نام »اســکار« توسط مهران 
مدیری در فضــای مجازی 
منتشر شد؛ برنامه ای که گویا 
در مرحله تولید است و برای 
انتشار، مجوز ساترا را انتظار 

می کشد. بر اســاس پیگیری خبرنگار ایسنا برنامه »اسکار« برای 
اخد مجوز از ساترا اقدام کرده است اما هنوز مجوز انتشار این برنامه 

صادر نشده است.
با توجه به اینکه مراحل تولید برنامه »اسکار« هنوز به اتمام نرسیده 
است، به نظر می رسد شورای صدور مجوز ساترا بعد از اتمام مراحل 
تولید برنامه »اســکار«، درخصوص مجوز انتشار برای این برنامه، 

اعلام نظر خواهد کرد.
مهران مدیری که در ماه های اخیر با سریال های »پدر گواردیولا« 
و »خائن کشــی« در شــبکه نمایش خانگی دیده شد، با پخش 
آخرین قسمت از این مجموعه ها، حالا سراغ ساخت مجموعه ای 

با ساختاری متفاوت رفته است.
»اسکار« گویا رئالیتی شو است و برخی رسانه ها ساختار آن را مشابه 
»task master« دانسته اند. در نسخه اصلی این مسابقه خارجی، 
پنج کمدین برای به چالش کشــیدن خلاقیت و توانایی های خود، 
فعالیت هایی معین می کنند. فعالیت ها توسط الکس هورن مدیریت 

می شود اما تسک مستر )طراح برنامه( همیشه حرف آخر را می زند.

کافه خبر

هنر
گ و 

رهن
ف
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مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف مشهد مطرح کرد
پلمب 100 واحد صنفی مشهد از 

ابتدای سال تاکنون
مدیــر بازرســی و نظارت 
اتاق اصناف مشــهد گفت: 
از ابتدای ســال تــا کنون 
حدود 5۴ هزار بازرســی از 
واحدهای صنفی توسط اتاق 
اصناف انجام شده که منجر 
به تنظیــم ۶۰۰۶ فقره فرم 

بازرسی پلمب بیش از ۱۰۰ واحد صنفی شده است.
محسن صیادی در گفت وگو با ایسنا در خصوص بازرسی های اتاق 
اصناف مشــهد از ابتدای سال اظهار کرد: از ابتدای سال تا کنون 
حدود 5۴ هزار بازرســی از واحدهای صنفی توسط اتاق اصناف 

انجام شده است.
وی افزود: در این بازرسی ها ۶۰۰۶ فقره فرم بازرسی به ارزش ۳۶۹ 
میلیــارد و ۴۷۴ میلیون ریال تنظیم و بیش از ۱۰۰ واحد صنفی 

پلمب شده است.
صیادی بیان کرد: عمده تخلفات در زمینه گرانفروشی، عدم درج 
قیمت، کم فروشــی و عدم رعایت قوانین و مقررات نظام صنفی 

است.
مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف مشهد عنوان کرد: در این مدت 
۲5۴۰ فقره شکایت کتبی مردمی در واحد شکایات اتاق اصناف 
ثبت شده که در ۱۷۰۰ پرونده جلب رضایت انجام و ۶5۰ پرونده 
به تعزیرات حکومتی ارجاع داده شده که موجب عودت ۲۳ میلیارد 

و ۲۸۸ میلیون و ۶۴۰ هزار ریال وجه به شاکیان شده است.

رئیس نمایندگی وزارت خارجه در خراسان رضوی:
مرز دوغــارون می تواند کلید 

توســعه روابط اقتصادی ایران و 
شود افغانستان 
رئیس نمایندگی وزارت امور 
رضوی  خراسان  در  خارجه 
با اشاره به ظرفیت های مرز 
دوغــارون، گفت: این معبر 
رسمی به دلیل همجواری با 
افغانستان می تواند به عنوان 
کلید توسعه روابط اقتصادی 

دو کشور محسوب شود.
احمد معصومی فر دوشــنبه ۱۰ مهرماه با حضور در پایانه مرزی 
دوغارون از مجموعه گمرک، بازارچه مرزی، ایکس ری، منطقه ویژه 
اقتصادی دوغارون، شــرکت پایبار، گذرنامه مرزی و پاسگاه های 
مســتقر در مرز دوغــارون بازدید کــرد و از نزدیک با ظرفیت ها 
و آخریــن وضعیت پایانه مرزی دوغارون و روند تبادل مســافر و 
ترانزیت کالا از جمهوری اســلامی ایران به افغانستان و مسائل و 

مشکلات این معبر مهم مرزی آشنا شد. 
رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه در خراســان رضوی ضمن 
قدردانی از توضیحات مسئولین بخش های مختلف این گذرگاه، 
هدف از این ســفر را آشنایی با نهادهای مختلف مستقر در مرز و 
مسائل و مشکلات بر سر راه تبادلات تجاری در این منطقه اعلام و 
بر پیگیری جهت انجام توافقات دوجانبه با طرف افغانستانی جهت 
رفع موانع موجود بر سر راه توسعه همکاری های اقتصادی دو کشور 

تاکید نمود. 
مشــاور وزیر امور خارجه سپس طی نشستی با حضور مدیران 
و مســئولان بخش های مختلــف پایانه مــرزی و منطقه ویژه 
اقتصادی دوغارون، اظهار کرد: در چارچوب سیاست همسایگی، 
تسهیل و توســعه مبادلات تجاری با همسایگان از اولویت های 
 سیاســت خارجی و دیپلماســی اقتصادی جمهوری اسلامی

 است. 
به گزارش روابط عمومی نمایندگی وزارت امور خارجه در خراسان 
رضــوی، وی افزود: مرز دوغارون دارای ظرفیت و پتانســیل های 
بسیار خوبی اســت که نیاز به توسعه و بهسازی دارد و این معبر 
رســمی به دلیل همجواری با افغانستان می تواند به عنوان کلید 

توسعه روابط اقتصادی دو کشور محسوب شود. 
معصومی فر ادامــه داد: نمایندگی وزارت امورخارجه در اســتان 
آمادگی دارد تا با همفکری و هماهنگی باسایر نهادها و سازمان های 
دولتی و بخش خصوصی، اقدامات لازم جهت بهره برداری مطلوب تر 
از ظرفیت های تجاری و تسهیل امور مسافری ترانزیتی منطقه ویژه 

اقتصادی دوغارون را به عمل آورد.

 دو راهی حضور عضو تعلیقی یا علی البدل !

شورای شهر مشهد در تردید بین انتخاب 2 عضو
شورای اسلامی شهر مشهد در تردید 
بین انتخــاب ۲ عضو خود قرار گرفته 
اســت یا باید عضو رفع تعلیق شده را 
دوباره در جمع خود بپذیرد و یا عضو 
علــی البدلی که به جای این فرد رفع 
تعلیق شده به شورا راه یافته است را 
و در این میان رییس شــورا جلسات 
علنی را تا تعیین تکلیف این ۲ عضو، 

تعطیل اعلام کرده است.
رییس شورای اسلامی شهر مشهد روز 
دوشــنبه در این ارتباط به ایرنا گفت: 
امکان برگزاری جلســات علنی شورا 
به دلیل مساله حقوقی تعیین تکلیف 
رفع  دائمی« عضو  وضعیت »هاشــم 

تعلیق شده شورا وجود ندارد.
حســن موحدیان افزود: نامه قضایی 
رفع تعلیق »هاشــم دائمــی« عضو 
تعلیقی این شــورا اواخر شهریور ماه 
دریافت و درخواســت بازگشــت این 

عضو به فرمانداری داده شد.
وی اضافــه کــرد: نامه درخواســت 
برقــراری حقــوق این عضــو نیز به 
شهرداری داده شده است اما »خلیل 
موحد« عضو جایگزین شورا ادعا دارد 
که ۶ ماه از تعلیق این عضو گذشــته 
است و از لحاظ قانونی امکان بازگشت 

وجود ندارد.
رییس شورای اســلامی شهر مشهد 
گفت: از آنجا که تشکیل جلسه شورا 
با ۱۶ عضو امکان پذیر نیست، منتظر 
تعیین تکلیف این موضوع از ســوی 

فرمانداری هستیم.
ششمین دوره شــورای اسلامی شهر 

مشــهد با ۱5 عضو از نیمه مرداد ماه 
۱۴۰۰ آغاز به کار کرد.

تهدید به استعفا
سخنگوی شورا شهر مشهد نیز امروز 
در صفحه شــخصی خــود در فضای 
مجازی نوشــته است »چند روز است 
به بهانه یک اختلاف، شــورای شــهر 
مشهد تعطیل اســت، کار مردم روی 
زمین مانده چــون برخی نمی توانند 
تصمیم بگیرند و برخی دیگر نیز می 
خواهند به هر طریقی در شــورا روی 
صندلی بنشــینند، برای حل مشکل 
امروز استعفای خود را به شورای شهر 

تقدیم خواهم کرد.«

موسی الرضا حاجی بگلو در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا افزود: در نامه ارسالی 
شورای شــهر به فرمانداری خواسته 
شده تکلیف ۲ عضو علی البدل شورا 
مشخص شود که کدام یک باید شورا 

را ترک کنند.
وی اضافــه کــرد: »هاشــم دائمی« 
به عنــوان عضو اصلی شــورا باید در 
جلســات علنی حضور داشته باشد و 
فرمانداری بایــد در خصوص ۲ عضو 

علی البدل تعیین تکلیف کند.
سخنگوی شورا شهر مشهد گفت: این 
که هیات رییســه شورا تصمیم به لغو 
جلسات علنی گرفته است مورد تایید 
نیست و این فقط تصمیم رییس شورا 

است.
به گزارش ایرنــا، حکم قضایی تعلیق 
»هاشم دائمی« از شورای شهر مشهد 

اسفند ۱۴۰۱ صادر شده بود.
سخنگوی شورا شــهر مشهد نیز ۲۸ 
شهریور ماه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اعلام کرده بود: نامه قضایی رفع 
تعلیق ایــن عضو به رییس شــورای 
شهر مشهد ابلاغ شــده و وی با نظر 
مراجع قضایی رفع تعلیق شــده است 
و اقدامات برای فعالیت وی در شــورا 

پیگیری می شود.
جلسه علنی شورای شهر مشهد هفته 
گذشــته و هفته جاری برگزار نشده 

است.

مشهد غرق در گرد و غبار 
مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراسان 
رضوی گفت: ظرف یک تا ۲ ســاعت آینده 
بر حجم گرد و غبار در مشهد افزوده خواهد 
شد اما امیدواریم پیش بینی ها محقق شود و 
بارندگی و تغییرات جوی را طی ساعات آینده 
تجربه کنیم. مهــدی اله پور افزود: جریانات 

جوی و وزش باد ناشی از آن علت اصلی وقوع 
پدیده گرد و غبار کنونی در مشــهد است و 
موقتی خواهد بــود. وی ادامه داد:توصیه به 
خود مراقبتی و استفاده از ماسک با توجه به 
وقوع پدیده گرد و غبار در اغلب شهرستانهای 
اســتان و مشــهد ضروری اســت. وی در 

خصوص برگزاری کارگروه اضطراری آلودگی 
هوای استان نیز گفت:با توجه به موقتی بودن 
وضعیت فعلی و صدور هشدار زرد در ساعت 
۱۳ و ۴5 دقیقه امروز مبنی بر هشدار نسبت 
به وقوع ســیلاب، ضرورتی بــرای برگزاری 

کارگروه اضطراری آلودگی هوا وجود ندارد.

ان
راس

خ

خـــبر

44 طرح شهری در مشهد به بهره برداری رسید
 ۴۴ طرح شــهری با بیش از ۲ هزار 
و ۸۸۴ میلیــارد ریــال اعتبــار روز 
چهارشنبه طی مراسمی در کلانشهر 

مشهد بهره برداری شد.
به گزارش ایرنا، شهردار مشهد در این 
مراســم اظهار کرد: مجموعه ورزشی 
طرحی  بزرگترین  قربانی«  »شــهید 
اســت که امروز در محله »پنجتن« 
یکی از محلات پرجمعیت حاشیه شهر 
مشــهد با حدود هزار و ۱5۰ میلیارد 
ریال هزینه  ساخته شــده و امروز در 

اختیار ساکنان منطقه قرار می گیرد.
محمدرضا قلندر شریف افرود: مجموعه 
آبی شهید قربانی واقع در منطقه چهار 
شهرداری مشهد در زمینی به وسعت 
بیــش از چهار هزار و ۶۰۰ مترمربع و 
با امکاناتی نظیر ۲ استخر مجزا برای 
استفاده همزمان بانوان و آقایان، استخر 
کودکان، سونای خشک و سونای بخار، 
جکوزی، لابی مجزا، رختکن و سرویس 
بهداشتی، بوفه، ســالن بدن سازی و 

بخش های اداری ساخته شده است.
وی اضافه کرد: همچنین امروز هشت 
طرح جمع آوری آب های سطحی، ۱۰ 
طــرح پیاده روســازی و مرمت و رفع 
عیوب جــوی و جــدول، چهار طرح 
مرمت نمای مســجد، ۶ طرح احداث 
و تعمیر سالن ورزشــی سرپوشیده، 
ســه طرح ارتقا و احیای بوستان های 
ســطح منطقه، ســه پروژه احداث و 
تجهیز زمیــن چمن مصنوعی روباز و 
۹ پروژه در حــوزه فرهنگی و احداث 
بوستان های محلی در منطقه چهار به 

بهره برداری رسید.
شهردار مشهد ادامه داد: رویکرد شورا 
و مدیریت شــهری در این دوره اتمام 
طرح های کاربردی ویژه است که در 
این راستا فردا یک باب ایستگاه آتش 
نشانی در این کلانشهر افتتاح می شود.

قلندر افزود: بوســتان بانوان با هفت 
هکتار مســاحت در بلوار وکیل آباد و 
تقاطع چهارسطحی آزادگان از دیگر 
طرح هایی است که در روزهای پیش 

رو بهره برداری خواهد شد.
 پیگیری سهمیه لیگ 2 فوتبال برای

 مشهد
نماینــده مــردم مشــهد و کلات در 
مجلس شورای اســلامی نیز در این 
مراسم با اشــاره به عقب ماندگی در 
حوزه زیرساخت ورزشی اظهار کرد: در 

آینده نزدیک سهمیه لیگ ۲ فوتبال 
برای مشــهد گرفته می شود و پیگیر 
اخذ ســهمیه برای لیگ دســته یک 

فوتبال نیز هستیم.
افزود:  حجت الاسلام نصرالله پژمانفر 
ورزشــگاه ثامن نیز باید تجهیز شود، 
خبرهای خوشــی برای ورزش مشهد 

خواهیم داشت.
وی با اشــاره به وجــود ۴۰۰ همت 
معوقات مالیاتی در کشور اضافه کرد: 
ســامانه املاک و اسکان امور مالیاتی 
کشــور، امروز به ســمتی می رود که 

عدالت در اخذ مالیات عملیاتی شود.
نماینــده مــردم مشــهد و کلات در 
مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: 
تمام تلاش دشمن منتقل کردن پیام 
نادرســت انفعال نظام در جهت حل 

مسائل مردم اســت، ما وظیفه داریم 
فعالیت های مختلف نظام را به مردم 

معرفی کنیم .
حجت الاســلام پژمانفر در خصوص 
ساماندهی حاشیه شــهر مشهد نیز 
اظهار کرد: تعدادی از روستاهایی که 
سکونتگاه مردم مشهد نیز هستند، باید 
خدمات بگیرند، شاید مشکلات قانونی 
و زیرســاختی و محدودیت امکانات 
باشد، اما شــهرداری و شورا پذیرفته 
اند که پاسخگوی بخشی از مشکلات 

مناطق روستایی باشند.
وی گفت: امســال بــرای اولین بار از 
سهمیه خوردوهای »ون« در تهران کم 
و به سهیمه مشهد اضافه شده است، 
مسوولان این کلانشهر به کل کشور و 

زائران خدمات ارائه می دهد.
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تصویب در کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه؛

بودجه »شیر مدارس« تأمین می شود؟
بــا تصویب کمیســیون تلفیق برنامه 
هفتــم توســعه، قرار اســت در طول 
اجرای برنامه هفتم »شــیر رایگان در 
مدارس ابتدایی« توزیع شــود، گرچه 
این مهم هنوز در صحن علنی تصویب 
نشده است اما بنا بر اعلام وزیر آموزش 
و پرورش، این طرح از مهر سال جاری 
در تمام مدارس ابتدایی سراسر کشور 

اجرا می شود.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از ایســنا، توزیع رایگان شــیر 
در مدارس برای نخســتین بار به طور 
آزمایشــی در ســال ۷۹ و از مدارس 
ابتدایی شــهر تهران آغاز و با پوشش  
۴۲۰ هــزار دانش آمــوز اجرا شــد و 
همزمان با اجرای رسمی طرح در سال 
۸۰ ، یک میلیون و ۲۰۰هزار دانش آموز 
شیر رایگان دریافت کردند. البته طی 
ســالهای ۸5 تــا ۹۴، جمعیت تحت 
پوشــش این برنامه شامل کلیه دانش 
ابتدایی،  آموزان دوره پیش دبستانی، 
متوســطه دوره اول و دبیرستان های 

شبانه روزی بود.
طبق آمار ارائه شــده از سوی انجمن 
صنایع لبنی ایران بین سال های ۲۰۰۱ 
تا ۲۰۱۶ یعنی بین سال های ۷۹ تا ۹۴ 
حدود ۱۲ میلیون دانش آموز ایرانی در 
کلیه مقاطع تحصیلی شیر پاستوریزه 
و استریل در مدارس دریافت کرده اند.

 اعتبار تخصیصی برای توزیع شیر در 
مدارس از ســال ۹۰ تا ۹۴ به ترتیب 
۱۱۷ میلیــارد، ۱۰۰ میلیــارد، ۱۱۷ 
میلیارد، ۳۰5 میلیارد و ۲۳5 میلیارد 
تومــان بود و طی این چهار ســال به 
ترتیــب ۳5، ۲5، ۲۱، ۴۲ و 55 نوبت 

شیر توزیع شده است.
بنا بــه اذعان مســئولان وقت وزارت 
آموزش و پرورش، در ســال تحصیلی 
۹5-۹۴ علی رغم مشــکلات اعتباری 
در کلیه مقاطع تحصیلی شامل مقطع 
پیش دانشــگاهی  تا  پیش دبســتانی 
و  غیردولتــی  و  دولتــی  مــدارس 
تحت  شبانه روزی  مراکز  دانش آموزان 
پوشــش بهزیستی شــیر توزیع شد 
و بــه عبارتــی دانش آمــوزان، پیش 
دبســتانی ها، معلمان و کودکان تحت 
پوشش بهزیستی که شمار آنها به ۱۴.5 
میلیــون نفر می رســد، ۷۹۸ میلیون 
پاکت شیر  در 55 نوبت با صرف اعتبار 
۴۰۰ میلیارد تومانی دریافت کردند؛ اما 
در سال تحصیلی ۹5 تامین اعتبار شیر 
مدارس با مشکلاتی همراه شد و طبق 
گفته معاون وزارت آموزش و پرورش، 
توزیع شیر با احتیاط بیشتری صورت 

گرفت.
برخی کارشناســان معتقدند گرچه تا 
میانــه دهه ۸۰  نیز اقدامات خوبی در 
زمینه توزیع رایگان شــیر در مدارس 
ایران اتفاق افتاد اما در اواخر دهه ۸۰ 
با اجرای هدفمندسازی یارانه ها، شیر 

مدارس عملا حذف شد.
در همیــن زمینه محمدرضا بنی طبا، 
سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های 
لبنی گفته اســت تا ســال هایی شیر 
مدارس مطالبه آموزش و پرورش بود 
و بر آن نظارت داشت. وزارت بهداشت 
آیین نامه هــای آن را ابــلاغ می کرد و 
تولیدکنندگان هم  آن را اجرا می کردند 
اما از دوره ای  به بعد شیرمدارس جزو 

بودجه آموزش و پرورش شد و  آموزش 
و پرورش نیز به جای تخصیص بودجه 
متمرکز آن را تبدیل به بودجه استانی  
کرد. استانی شدن بودجه باعث شد که 
از مثلا تهران امکان ارسال محصولات 
به شهرســتان های دیگر نباشد و باید 
حتما از استان تامین می شد. از طرفی 
تا طرح ها تصویب و ابلاغ شود از سال 

تحصیلی ماه ها گذشته بود.
به زعم وی، وقتــی تخصیص دهنده  
بودجه و ناظر آن یکی باشــد طبیعتا 
مشکلات ایجاد می شود و از طرفی این 
طرح در آن زمان به مناقصه گذاشــته 
شد و بسیاری از شرکت ها با نازل ترین 
قیمت بدون صلاحیت ســنجی وارد 
عرصه کار شدند و تولید و توزیع شیر 

را بر عهده گرفتند.
شروع توزیع یک خط در میان شیر در 

مدارس
می توان گفت ســاز توزیع جســته 
گریختــه و یک خط در میان شــیر 
در مدارس از اواخر ســال ۹۴ و در 
ســال ۹5 نواخته شد. به طوری که 
در ســال ۹5 در حالــی آموزش و 
پرورش وعده توزیع ۷۰ نوبت شــیر 
در مدارس را داده بود که شــیر در 
دو ماه ابتدایی سال تحصیلی توزیع 
نشــد و دلیل آن بدهــی و معوقاتی 
بود کــه از قبــل به شــرکت های 
تامین کننده شــیر وجود داشــت؛ 
نهایتا نیز علیرغم اینکه استان ها به 
طور میانگین تا ۲5 نوبت شــیر در 
مــدارس توزیع کردند، اما باز هم به 

شرکتهای شیر بدهکار شدند.
از همیــن رو وزارت آموزش و پرورش 
اعلام کرد کــه برنامه این وزارت خانه 
برای سال تحصیلی ۹۶ تمرکز بر روی 
مناطق کم برخوردار اســت و دفعات 
توزیع شــیر در مــدارس نیز مطابق 
ســال تحصیلــی ۹5-۹۴  همان 55 
نوبــت خواهد بود. با این وجود اما دی 
ماه ســال ۹۶ اعلام شد که فعلا هیچ 
اعتباری بــه منظور توزیع شــیر در 
نیافته  مدارس به وزارتخانه تخصیص 

است.
کمبود اعتبارات تا حدی پیش رفت که 
اولویــت آموزش و پرورش برای توزیع 
شــیر مدارس در سال ۹۷ نیز بر روی 
مدارس ابتدایی و مناطق محروم و آن 
هم بین ۲۴ تا ۴۰ نوبت شیر در  سال 
تحصیلی گذاشته شــد، اما تخصیص 

اعتبارات آن به زعم وزیر وقت آموزش 
و پرورش در »هاله ای از ابهام« بود و به 
دلیل مشکلات درآمدی دولت و خزانه، 

امکان تخصیص بودجه فراهم نشد.
طبق آنچه از طرف ســازمان برنامه  و 
بودجه در ســال ۹۸ ابلاغ  شد، اولویت 
نخست توزیع شیر رایگان مدارس به 
استان های کمتر برخوردار مانند ایلام، 
بوشهر، خراســان جنوبی، خوزستان، 
بلوچســتان، کهگیلویه و  سیستان و 
بویراحمد و هرمزگان تعلق گرفت و طی 
دو سال ۹۹ و ۱۴۰۰ اگرچه خبرهای 
کمرنگی از تخصیص بودجه برای شیر 
مدارس در لوایح بودجه سالانه شنیده 
می شد اما به دلیل پاندمی کووید ۱۹ 
و تعطیلی آمــوزش حضوری مدارس، 
عملا باید گفت هیچ شیری بین دانش 

آموزان توزیع نشد.
در قانون بودجه سال گذشته اما برای 
اجرای طرح »باغ« )بسته های غذایی( 
۱۱5۰ میلیــارد تومان اعتبــار برای 
تغذیه رایگان که به توزیع شیر و تغذیه 
دانش آموزان مناطق محروم معطوف 
می شد، اختصاص یافت. از همان ابتدا 
قرار بر این شد تا این طرح در آغاز کار 
برای ۷5 هزار دانش آموز تا پایان سال 
تحصیلی اجرا شود و از سال تحصیلی 
جمعیت  برای   )۱۴۰۱-۱۴۰۲( آینده 
دانش آموزی ۳ تا 5  میلیون نفر به ویژه 
دانش آموزان مدارس و مناطق محروم 
و کم برخوردار، عشایری و مرزی  اجرا 

شود.
بنابراین در ســال ۱۴۰۱ طرح باغ تا 
پایان خرداد ماه به صورت آزمایشی و 
از مهرماه سال ۱۴۰۱ به صورت رسمی 
در مدارس دوره ابتدایی و متوســطه 
اول و دوم با اولویت دانش آموزان دختر 
در مناطق روســتایی، کم برخوردار و 
عشایری اجرا شــد. بسته های غذایی 
توزیع شــده در بین این دانش آموزان 
شامل شیر غنی شــده، نان غنی شده، 

خرما، گردو، کشمش بود.
اجــرای پایلــوت این طــرح از دانش 
البرز و سیستان  آموزان اســتان های 
و بلوچســتان کلید خورد و دلیل آن 
این بود که با اجرای آزمایشــی آن در 
حاشــیه شــهر کرج و مناطق محروم 
سیستان و بلوچستان، به طور هم زمان 
ذائقــه دانش آموزان مناطق شــهری 
و روســتایی و نیازهــای غذایی آن ها 

ارزیابی شود.

علیرغــم تمام ایــن برنامه ها، دی ماه 
۱۴۰۱ اعلام شــد کــه اعتبارات لازم 
برای تحقــق کامل طرح »باغ« فراهم 
نشد چراکه گرچه اعتبار شیر مدارس 
در بودجه ۱۴۰۱ دیده شــده بود اما 
تخصیص نداشــت و برخی استانها از 
اعتبارات خودشان به صورت حداقلی 

این کار را انجام دادند.
صادق ســتاری فرد، ســخنگوی وقت 
وزارت آمــوزش و پــرورش نیز درباره 
آخریــن وضعیت اجرای طرح بســته  
امنیت غذایی و توزیع شــیر در میان 
دانش آمــوزان مناطق محــروم اظهار 
کرده بــود که پیش بینــی آموزش و 
پرورش اجرای طرح »باغ« برای همه 
استان ها بود اما به دلیل عدم تخصیص 
اعتبارات از ســوی سازمان برنامه، این 
طرح به طور کامل محقق نشد و شیر 
رایگان دانش آمــوزی در مناطق کم 

برخوردارِ هشت استان توزیع شد.
ان شاءالله بودجه آن را تامین کنند

مهر امسال اما وزیر آموزش و پرورش 
از توزیع شــیر مدرسه فقط در مقطع 

ابتدایی و در سراسر کشور خبر داد.
در همین راســتا صادق ستاری فرد، 
معــاون تربیت بدنی و ســلامت وزیر 
آموزش و پرورش اظهار کرد: مجلس 
در بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه 
موضوعی را تحت عنوان »شیر رایگان 
در مــدارس ابتدایــی« تصویب کرده 
اســت. امیدواریم در صحن علنی هم 
تصویب شــود تا در طول برنامه هفتم 
بتوانیم توزیع شیر برای دانش آموزان 

را احیاء کنیم و از سر بگیریم.
وی در پاســخ به اینکه بودجه این امر 
چطور تامین می شود؟، عنوان کرد: ان 

شاءالله بودجه آن را تامین کنند.
با این وجود به زعم کارشناسان گرچه 
اضافه شدن شــیر رایگان در مدارس 
به برنامه هفتم اتفاق خوبی اســت اما 
این امر به شکل تکلیف است و زمانی 
قانونی می شــود کــه در بودجه های 

سالانه هم دیده شود.
در همیــن راســتا انجمــن صنایــع 
فرآورده های لبنی به دولت پیشــنهاد 
داده اســت که اگر با محدودیت منابع 
در این بخش مواجه است، صنایع لبنی 
آمادگی دارند که از محل ارزش افزوده  
این شرکت ها، شیر با کمترین حاشیه 
ســود، تولید و در مــدارس به صورت 

رایگان عرضه کنند. 

زمان اعلام نتایج نهایی کنکور اعلام شد
مشــاور رئیس و مدیرکل روابط عمومی 
سازمان ســنجش آموزش کشور از اعلام 
نتایج نهایی و اســامی پذیرفته شــدگان 
رشته های مختلف تحصیلی دانشگاه ها و 
مؤسســات آموزش عالی آزمون سراسری 
سال ۱۴۰۲ تا پایان روز شنبه ۱5 مهر ماه 

خبر داد. به گزارش روزنامه »صبح امروز« و 
به نقل از ایسنا، علیرضا کریمیان ضمن بیان 
این خبر با اشاره به فرایند برگزاری آزمون 
سراسری سال ۱۴۰۲، گفت: نتایج آزمون 
سراسری و اسامی نهایی پذیرفته شدگان 
رشته های مختلف تحصیلی دانشگاه ها و 

مؤسسات آموزش عالی در حال آماده سازی 
است. وی در ادامه تصریح کرد: همانگونه  
که قبلا نیز اطلاع رســانی شــده است،تا 
پایان روز شنبه ۱5 مهر ماه از طریق درگاه 
آموزش  ســنجش  سازمان  اطلاع رسانی 

کشور اعلام می شود.

اجازه فروش ۶ قلم داروی مسدود 
شده صادر شد

تهران- ایرنا- دادستان عمومی 
و انقلاب تهران گفت: اختلاف 
شرکت داروسازی »الحاوی« 
و ســازمان غــذا و دارو در 
زمینه قیمت گذاری داروها با 
پیگیری این دادستانی رفع و 
تولیــد و عرضه ۶ قلم داروی 

مسدودی از سر گرفته شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مرکز رسانه قوه قضاییه، 
علی صالحی روز سه شنبه ۱۱ مهر اظهار داشت: دادستانی تهران در 
راستای صیانت از حقوق عامه و پیشگیری از تضییع حقوق بیماران 
و با توجه به اهمیت تولید و عرضه داروی مورد نیاز جامعه با قیمت 
مناسب، موضوع را پیگیری و طرفین دعوا را مکلف به تسریع در حل 

مشکلات کرد.
اختلافات داروسازی الحاوی و سازمان غذا و دارو در زمینه قیمت گذاری 
داروها و استنکاف این شرکت از فروش محصولات به قیمت مصوب، 
در ماه های اخیر بازتاب هایی در فضای رســانه ای داشته است که با 
ورود دادستانی تهران، قبل از ایجاد هرگونه کمبودی در حوزه دارو، 
موضوع برطرف شد.وی افزود: مشکلات شرکت داروسازی الحاوی که 
منتهی به قطع دسترسی شرکت مزبور به سامانه فروش شده بود با 
دعوت از مدیران ارشد آن شرکت و سازمان غذا و دارو، در دو جلسه 
در دادستانی تهران بررسی و مقرر شد تقاضای شرکت داروسازی دایر 
بر تعدیل قیمت، در کمیسیون مربوطه در سازمان غذا و دارو بررسی 
شود که در نتیجه این اقدام، تعدیل قیمت ۶ قلم از کالاها، بررسی و به 
شرکت داروسازی ابلاغ شد و با پذیرش قیمت های مصوب، دسترسی 

شرکت مزبور به سامانه فروش نیز مجددا برقرار می شود.
صالحی افزود: اختلافات داروســازی الحاوی و ســازمان غذا و دارو 
در زمینــه قیمت گذاری داروها و خودداری این شــرکت از فروش 
محصولات به قیمت مصوب، در ماه های اخیر بازتاب هایی در فضای 
رسانه ای داشته است که با ورود دادستانی تهران، قبل از ایجاد هرگونه 

کمبودی در حوزه دارو، موضوع برطرف شد.

احکام جدید رتبه بندی معلمان با بررسی 
اعتراضات در حال صدور است

وزیر آموزش و پرورش گفت: 
ماهانــه 5۰ تا ۶۰ هزار حکم 
رتبه بندی برای معلمان بعد 
از بررســی اعتراضات صادر 
می شود و اگر ماهانه ۱۰۰ تا 
۱5۰ هزار حکم صادر کنیم تا 
عید می توانیم کل اعتراضات 

را به حکم تبدیل کنیم.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از تســنیم، احکام جدید 
معلمانی که به نتیجه رتبه بندی خودمعترض و اعتراض آنها وارد بود و 

ارتقاء رتبه داشتند در حال صدور است.
معلمان برای اطلاع از نتیجه رتبه بندی خود با مراجعه به ســامانه 
www.my.medu.ir در قسمت حکم شاغلین می توانند احکام 

اصلاحیه رتبه صادر شده را ملاحظه کنند.
از مجموع ۹۴۰ هزار معلم مشــمول رتبه بندی، ۳۴ درصد معلمان 
به رتبه خود اعتراض داشتند. به طور میانگین ۶5 درصد معلمان در 

مرحله بررسی اعتراضات یک رتبه ارتقا داشتند.
رضا مرادصحرایی؛ وزیر آموزش و پرورش امروز در حاشــیه هیئت 
دولت درباره صدور احکام معلمان بعد از اعلام نتایج اعتراض گفت: 
ما قول داده بودیم که رتبه بندی و بررســی به اعتراضات را تا پایان 
شهریور تعیین  تکلیف کنیم اما باید توجه داشت که رتبه بندی چند 
مرحله دارد، یک مرحله در شهرستان و مناطق تعیین تکلیف شده 
اســت و ما رسیدگی به اعتراضات را در شهریورماه آغاز و در مهرماه 
مطالبات را پرداخت کردیم.  وی افزود: این فرایند دائمی و پیوسته 
است و امروز رتبه بندی جزئی از فرایند تعلیم و تربیت شده است و 
به طور پیوسته درگیر آن هستیم. صحرایی بیان کرد: توصیه می کنم 
از مکان رسیدگی به اعتراضات رتبه بندی معلمان در دبیرستان البرز 
بازدید کنید، بیش از ۱۰۰ همکار به صورت دوشیفت در حال بررسی 
اعتراضات هســتند و ماهانه  5۰ تا ۶۰ هزار حکم صادر می شود اما 
تعداد معلمان حدود یک میلیون نفر است و اگر ماهانه ۱۰۰ تا ۱5۰ 
هزار حکم صادر کنیم تا عید می توانیم کل اعتراضات را به حکم تبدیل 
کنیم. وزیر آموزش و پرورش گفت: آنچه وعده کرده بودیم پایان مرحه 
رسیدگی به اعتراضات در کمیسیون های اولیه بود و در هیئت ممیزه 

به طور طبیعی این فرایند ادامه دارد.

خبر
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درگاه پرداخت امن

/511اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۷۸۶۸ کلاســه ۷۱5-۱۴۰۲ هیات اول /دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشمر تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضــی آقای محمد وطن خواه  مغانی   به شناســنامه شــماره ۸ کد 
ملی ۰۹۰۲۱۹۱۲5۱ فرزند علی در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
به مســاحت ۳۲۸5/۹۲ مترمربع ، پلاک ثبتی ۸۲  اصلی واقع در بخش۲ 
حوزه ثبت ملک کاشمر خریداری از مالک رسمی ناصر شریعتی مقدم محرز 
گردیده اســت .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 
روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند .بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت اول: 
۱۴۰۲/۶/۲۶. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۱۳ م.الف۴۷۶                                                  
  احمد جهانگیر- رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی .نظر به دستور مواد 
۱و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ وبرابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۲۰۰۰۰۲۴۷ 
و۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۲۰۰۰۰۲۴۹  مورخ ۱۴۰۲/۶/۳۰ هیات اول موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجستان تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد بذرگران به شناســنامه شماره ۴۸ 
کد ملی 5۶۲۹۷۷۴۹۹۹ صادره  بجستان فرزند غلامحسین در۱۰۰ سهم 
مشاع از ۲۱۲/۲5  سهم ششدانگ  یکباب ساختمان دارای کابری تجاری- 
مســکونی  به مساحت  ۲۱۲/۲5 مترمربع  ، قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۹۶ 
فرعی یک  اصلی  واقع دربخش دوگناباد حوزه ثبت ملک بجستان به  آدرس: 
بجستان - خیابان هفت تیر - روبروی داروخانه دکتر مظلوم خریداری مع 
الواسطه از محل مالکیت  آقای شعبان بذرگران محرز گردیده است . لذا به 
موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله ۱5 
روز از طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالنتشــار در شهرهاودر روستاهارای 
هیات الصاق تا درصورتیکه اشخاص ذینفع به ارای اعلام شده اعتراض داشته 

باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و درروستاها از تاریخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ 
نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که دراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا 
معترض ، گواهی دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۳. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۲۹ م.الف۱۸۹
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی .نظر به دستور مواد 
۱و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ وبرابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۲۰۰۰۰۲۴۶ 
و۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۲۰۰۰۰۲۴۸  مورخ ۱۴۰۲/۶/۳۰ هیات اول موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجستان تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محسن کیان به شناسنامه شماره ۱5۷ کد 
ملی 5۶۲۹۸۱۷۷۰۱ صادره  بجستان فرزند علی در۱۱۲/۲5 سهم مشاع از 
۲۱۲/۲5  سهم ششدانگ  یکباب ساختمان دارای کابری تجاری- مسکونی  
به مســاحت  ۲۱۲/۲5 مترمربع  ، قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۹۶ فرعی یک  
اصلی  واقع دربخش دوگناباد حوزه ثبت ملک بجستان به  آدرس: بجستان 
- خیابان هفت تیر - روبروی داروخانه دکتر مظلوم خریداری مع الواســطه 
از محل مالکیت آقای شــعبان بذرگران محرز گردیده است . لذا به موجب 
ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند 
رســمی و ماده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله ۱5 روز 
از طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالنتشار در شهرهاودر روستاهارای هیات 
الصاق تا درصورتیکه اشخاص ذینفع به ارای اعلام شده اعتراض داشته باشند 
باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و درروستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ نمایند 
. معتــرض باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که دراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا 
معترض ، گواهی دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۳. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۲۹ م.الف۱۸۸
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضــوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رسمی . برابر رای 
شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۱۲۹۶ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی ملک بردسکن تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
علیرضا چوپان پور فرزند علی محمد به شــماره شناسنامه 5۳ صادره 
از بردســکن درششدانگ یکباب ســاختمان به مساحت ۶۲۰ مترمربع 
مفروز و مجزا شده از  قسمتی ازپلاک ۱۳5۲ فرعی از۴  اصلی واقع در 
بخش ۴ شهرستان بردسکن خریداری از مالکیت رسمی علی دسترنج 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطــلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱5 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 
خواهد شــد. تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴۰۲/۶/۲۹. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: ۱۴۰۲/۷/۱۳ م.الف۲۱۱
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/5آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۹۰۰۰۶۸۳ هیــات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک چناران تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای اســماعیل براتی یوســف آبادی فرزند علی 
بشــماره  شناســنامه ۲۱۲ صادره از چناران در ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی به مســاحت ۸۰۷۰۶.۲۴ متر مربع قســمتی از پلاک 
۱۲5 اصلی واقع در اراضی کبیر خراســان رضوی بخش ۷ حوزه ثبت 
ملک چنــاران از محل مالکیت مصطفی قلی و حلیمه باشــی محرز 
گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱5 روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 
شــد.  تاریخ انتشار نوبت اول :  ۱۴۰۲/۰۷/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم 

: ۱۴۰۲/۰۷/۳۰ م.الف5۸
حجت بصیرت زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک چناران

511/6آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۹۰۰۰۱۰۶ هیات 
اول موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک چناران تصرفــات مالکانه بلا معارض 
متقاضــی آقای حســین پارســای پس حصــار فرزند 
عزت الله بشماره شناســنامه ۱۸۹ صادره از قوچان در 
ششــدانگ یک باب خانه به مســاحت ۱۰۳ متر مربع 
پــلاک ۳۸۸۹ فرعــی از ۱۳۰ اصلی واقــع در چناران 
خراســان رضوی بخش ۷ حوزه ثبــت ملک چناران از 
محل مالکیت مشاعی متقاصی محرز گردیده است. لذا 
به منظــور اطلاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله 
۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاصی نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نماید. بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.  تاریخ انتشار 
نوبــت اول :  ۱۴۰۲/۰۷/۱۳ تاریخ انتشــار نوبت دوم : 

۱۴۰۲/۰۷/۳۰ م.الف۶۰
حجت بصیرت زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک چناران

دانشکده علوم پزشکی تربت جام در نظر دارد 
فراخوان واگذاري امور حمل و نقل بیماران در داخل و خارج بیمارســتان های ســجادیه و مهر مادر و  
فراخوان واگذاری امور تهیه ، طبخ و توزیع غذای دانشجویان معاونت آموزشی و دانشجویی  خود را  از 

طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به 

صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان:  ۱5 / ۷ / ۱۴۰۲
- مهلت دریافت اسناد فراخوان:  ۲۶ / ۷ / ۱۴۰۲

- مهلت ارسال پیشنهادات:  ۸/ ۸ / ۱۴۰۲
- زمان بازگشایی پاکت ها: ۹ / ۸ / ۱۴۰۲

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه :
خراسان رضوی - تربت جام - خیابان بهشتی - دانشکده علوم پزشکی تربت جام    ۰5۱5۲5۴۴۲۲۸

- هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
شناسه آگهی۱5۷۸۲۰۳

مناقصه عمومی یک مرحله ای

 علوم پزشکی تربت جام


